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200 éve született Erkel Ferenc
(1810-1893)

Folytatás a huszonhatodik oldalon.

Gyulán született 1810. november 7-én. Szülőháza, az 
Apor tér 7. szám alatti klasszicista stílusú épület ma is áll, 
benne az Erkel Ferenc Emlékmúzeumot rendezték be. 

Gyula a XIX. században többnemzetiségű, kedves 
kisváros volt alig néhány ezer német, román, magyar 
lakossal. A város zenei életében fontos szerepet töltött 
be karnagyként és tanítóként Erkel József (1787-
1855). Amikor nősülésre adta a fejét, az uradalmi tiszt 
lányát, Ruttkay Klára Teréziát (1790-1865) vette nőül. 
Házasságukból két leánygyermek és nyolc fiúgyermek 
született. A másodszülött Ferenc a fiúk közt a legidősebb 
volt. A kisfiú a németgyulai és magyargyulai elemi 
iskolákban kezdte tanulmányait. A zene természetes 
részét képezte életének, hiszen apja és nagyapja is jól 
képzett zenész volt. Ferenc ügyesen zongorázott és a 
tudományát be is mutatta a gyulai közönségnek. 

Nagyváradon, majd a pozsonyi bencéseknél végezte 
gimnáziumi tanulmányait. Zenei képzése jó kezekbe került 
a kiváló zenepedagógus hírében álló Klein Henriknél. A 
zeneelméleti és zongoratanulmányok mellett életre szóló 
zenei élmények, hatások érték: a verbunkos zene, Bihari 
János hegedűjátéka, Liszt Ferenc virtuóz zongorajátéka. 
Zenei képzettségével és szép emlékeivel 18 évesen 
felkerekedett, hogy Csáky Kálmán grófnál Kolozsvárott 
zongoratanár legyen. Az ott töltött évek alatt barátságot 
kötött Heinisch Józseffel és megismerkedett a magyar 
opera első, áttörést jelentő, de mégiscsak kezdetleges 
alkotásaival. Erkel eközben tanított és fejlesztette magát. 

1834-ben lehetősége nyílt bemutatni zongoratudását 
a pesti Nemzeti Kaszinóban. Igen pozitív kritikákat, 
kifejezetten dicsérő szavakat kapott előadása. Kis kitérővel 
visszatért a fővárosba. 1835-től karnagyi állást vállalt 
a Budai Magyar Színjátszó Társulatnál. 25 évesen már 
operát is vezényelt. Következő évben átszerződött a pesti 

Német Színházhoz, onnan viszont áthívták az időközben felépült Pesti 
Magyar Színházhoz. 1838-tól már ott dolgozott karmesterként. Az első 
hónapokban népszerű külföldi szerzők műveit vezényelte, de megérezvén 
a magyar közönség óhaját maga is komponálni kezdett. Magánélete is 
átalakulóban volt. 1839-ben házasságot kötött Adler Adéllal. 1840-ben 
elkészült Bátori Mária című operájával. Ezzel a magyar operatörténetben 
megszületett az első magyar nemzeti opera. Megtisztelő, hogy a Nemzeti 
Színház névadó ünnepségén 1840. augusztus 8-án hangozhatott el 
először. A siker és a vágy, hogy még tökéletesebbet alkosson, további 
komponálásra ösztönözte Erkelt. Nemzeti Színházi állásával révbe ért. 
Egyre közismertebb, egyre népszerűbb szereplője lett a magyar zenei 
életnek. Az operatörténet szempontjából igazán jelentős Erkel-művek 
(Hunyadi László, Bánk bán) ezután keletkeztek. 

Erkel életműve több más szempontból is fontos. Amikor Bartay 
András pályázatot írt ki Vörösmarty Mihály Szózatának megzenésítésére, 
Erkelt a bírálóbizottságba hívta, ezért a zeneszerző nem indulhatott 
a megmérettetésen. Zenét viszont ő is komponált a Szózathoz, amit a 
pályázaton kívül később be is mutatott. Nem volt akkora siker, mint a 
pályadíjat elnyert Egressy Béni műve, de a nemzeti zenék komponálása 
szempontjából jelentőséggel bírt. Néhány hónappal később Bartay 
András Kölcsey Hymnusának megzenésítésére is pályadíjat tűzött 
ki. A népes bírálóbizottságban Erkel nem szerepelt, ezért – jeligésen, 
mint a többi pályázó – beküldhette ő is alkotását, ami végül méltán 
nyerte el a magyar közönség tetszését. Ma is Erkel alkotása a hivatalos 
magyar Himnusz zenéje. Ismerve a politikai helyzetet, látva, hogy a 
magyar az Osztrák-Magyar Monarchia elnyomottja, elképzelhetjük a 
nép életérzését. Feltételezhetően Erkel Ferenc is hasonlóan érzett. Nem 
valószínű, hogy nagyon ösztökélni kellett volna arra, hogy a Hymnushoz 
zenét komponáljon, hiszen a Szózat esetében még pályázaton kívül 
is megtette. Az ünnepségeken énekelt császárhimnusz egy nemzeti 
érzésekkel teli magyar zeneszerző lelkét meglehetősen bánthatta. 

Erkel nemzeti operái is azt mutatják, hogy a zenét, mint egy csend-
es kulturális forradalom eszközét fel lehet használni az idegen elnyo-
más ellen. A Hunyadi László 1844. január 27-i bemutatója ezért is volt 
különleges alkalom. A Bátori Máriánál lényegesen jobban sikerült mű az 
első igazán magyar nemzeti opera. A forradalomig Erkel folyamatosan 
komponált (pl. népszínművekhez zenét), de maradt arra is ideje, hogy 
a Pest-Budai Hangászegyesület karnagyi teendőit elvállalja. Újabb op-
erákat nem írt abban az időben. A hazánkban vendégszereplő Anne de 
La Grange operaénekesnő számára a Hunyadi László című operában Sz-
ilágyi Erzsébet korábbi áriája helyett egy nehezebb, de szebb áriát kom-
ponált. A siker elsöprő volt. Az ária azóta a La Grange nevet viseli. 

Erkel közéleti tevékenysége jelentős volt. 1853-ban néhány kiváló 
muzsikussal életre hívták a Filharmóniai Társaságot. Közben a Pesti 
Sakk-kör létrehozásán is fáradozott, de az még váratott magára. Ami 
magánéletét illeti, rövid idő alatt elveszítette édesapját, lányát, Ilonát és 
öccsét, Józsefet. Házassága felbomlott, felesége visszaköltözött Gyulára. 
Abból az időszakból a fuvolaművész-zeneszerző Doppler testvérekkel 
közösen komponált Erzsébet című operáját említhetjük meg, ame-
lynek bemutatójára 1857-ben került sor. Erkel a II. felvonást készítette. 
Következő operáján hosszú ideig dolgozott, majd 1861. március 9-én 
végül bemutatták. Ez a műve a Bánk bán volt. Az anekdoták szerint Erkel 
egy fa alatt komponálta az operát. A fa már-már élettelen maradványa 
Gyulán a néhai kastélyparkban (ma a Várfürdő területe) található. 1862-
ben bemutatták vígoperáját, a Saroltát. Következő operája a kiegyezés 
évében bemutatott Dózsa György nem aratott viharos sikert.
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

                                                                                                                       Szeméttelep

                                                                              Kerékpározás...  Kevesebb kátyúval...

                                                                       A Szolnoki Rendőrkapitányság felhívása

Tájékoztatjuk a tisztelt Lakosságot, hogy 
a Polgármesteri Hivatal a Falugondnokság 
Kft-vel október második hetében rendbe 
tetette a szeméttelep környékét, illetőleg 
a szeméttelep bejáratánál illegálisan 
elhelyezett háztartási és egyéb hulladékokat 
a szeméttelepen belül deponáltatta.

Felhívjuk a Lakosság figyelmét, hogy 
a szeméttelepen 2007. január 1-je óta 
háztartási hulladékot és egyéb szemetet 
elhelyezni SZIGORÚAN TILOS!

Az állati tetemeket pedig csak és 
kizárólag a szeméttelepen belül, az erre a 
célra kihelyezett konténerbe lehet lerakni. 

A területet a Rendőrség illetve a 
Polgárőrség a nap 24 órájában fokozottan 
ellenőrzi. A szabályszegőkkel szemben 
pedig a kiszabható legsúlyosabb büntetési 
tételt alkalmazza az eljáró szabálysértési 
hatóság!

Polgármesteri Hivatal

1.NE nyisson ajtót idegeneknek, ismeretlen 
személyeknek!

2.NE bízzon meg ismeretlenben, még akkor sem, ha 
kedvesnek és jómodorúnak tűnik!

3.NE engedjen be házaló árusokat (fa, paplan stb.), 
TIGÁZ, EON, Víz- és Csatornaművek, önkormányzat, 
Vöröskereszt és más hivatalos személyeknek álcázott 
embereket, bármennyire erőszakosak, tartsa kapunk kívül 
őket, kérje a szomszéd vagy járókelő segítségét!

4.NE hagyja nyitva a kaput, házának ajtaját még akkor sem, 
ha az udvarban vagy a kertben van, mert bárki észrevétlenül 
bemehet!

5.NE hagyja a kapuajtóban, lakása, háza bejárati ajtajában 
belül a kulcsot, még akkor sem, ha otthon van!

6.NE hagyja a kapujának, házának, lakásának kulcsát a 
lábtörlő alatt, postaládában, virágcserépben vagy egyéb 
helyen, ha elmegy otthonról, inkább vigye magával!

7.NE hagyja őrizetlenül azt a helyet, ahol nyitva van az 
ablak!

Beköszöntött az ősz, megkezdődött az iskola… 
Városunk kerékpárosai közlekedésének segítése 

érdekében, a Szabados Hús Kft. felajánlott 7 m3 betont azzal 
a céllal, hogy a főbb közlekedési útvonalakon az aszfaltos 

utak kátyúzási munkálatainak egy részét elvégezhessük. 
A kátyúzási munkálatokat szeptember-október 

hónapban a TISZ elvégezte.
Köszönjük a felajánlást!

Polgármesteri Hivatal

8.NE vegye elő senki előtt a pénzét az otthonában, mert 
kifigyelik és észrevétlenül ellopják!

9.NE tartson otthon 100 ezer forint feletti összeget, vigye 
be a postára, bankba, takarékszövetkezetbe!

10.NE nyisson ajtót éjszaka, ha zajt hall, inkább hívja a 
rendőrséget!

TELFONSZÁM: 107 vagy 112

10 biztonsági tanács időseknek!
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   Pályázat

A Jászkun Volán Zrt. értesíti a Tisztelt Utazóközönséget 
az alábbi menetrendi módosítások (2010. december 12-től 
érvénybe lépő) tervezetéről:

 4620 sz. vonal 
296 sz. (Tiszaföldvár, vá. elág. ind. 14:05 órakor, Szolnok, 

vá. érk. 15:23 órakor) iskolai előadási napokon közlekedő 
járat:

- indulási idő-módosítás, menetidő-módosítás. A járatot 
10 perccel később tervezzük közlekedtetni, Martfű vá-tól a 
járat menetrendje változatlan.

Indoklás: Martfűn történő várakoztatás megszüntetése.
 236 sz. (Cibakháza, aut. ford. ind. 14:56 órakor, Szolnok, 

vá. érk. 16:05 órakor) munkanapokon közlekedő járat:
- indulási idő-módosítás, betérés kivétele
A járatot 1 perccel korábban, rákóczifalvai betérés nélkül 

tervezzük közlekedtetni.

A közszolgálati jogviszony időtartama: határozatlan idejű 
közszolgálati jogviszony.

Foglalkoztatás jellege: teljes munkaidő 
A munkavégzés helye: Jász-Nagykun-Szolnok megye, 

5085 Rákóczifalva, Szabadság tér 2.
A munkakörbe tartozó lényeges feladatok: gazdálkodási, 

pénzügyi és számviteli feladatok ellátása.
Illetmény és juttatások: az illetmény megállapítására és 

a juttatásokra a köztisztviselők jogállásáról szóló 1992. évi 
XXIII. törvény rendelkezései az irányadók. 

Pályázati feltételek:
- magyar állampolgárság,
- büntetlen előélet, 
- cselekvőképesség, 
- a köztisztviselők képesítési előírásairól szóló 9/1995. (II. 

3.) Korm. rendelet alapján 
Az I. besorolási osztályban
jogász szakképzettség; egyetemi vagy főiskolai szintű 

közgazdasági felsőoktatásban szerzett szakképzettség; 
egyetemi vagy főiskolai szintű katonai felsőoktatási 
intézményben (jogelőd intézményében) gazdálkodási 
(gazdasági) szakon szerzett szakképzettség; főiskolai szintű 
államigazgatási és szociális igazgatási szakképzettség és 
felsőfokú pénzügyi, számviteli szakügyintézői szakképesítés.  
A II. besorolási osztályban: 

középiskolai végzettség és közgazdasági szakképzettség 
vagy pénzügyi-számviteli szakképesítés; középiskolai 
végzettség és az OKJ szerint: gazdasági elemző- és 
szakstatisztikai ügyintéző, banki 

ügyintéző, számítógép-kezelői és számítástechnikai 
szoftverüzemeltetői szakképesítés.

- regisztrált mérlegképes könyvelő
A pályázat elbírálásánál előnyt jelent: 
- költségvetési gyakorlat,
- mérlegképes könyvelő (államháztartási szakirány) 

képesítés,
- felhasználói szintű számítástechnikai ismeretek 

(Microsoft Office),
- TATIGAZD, K11, ÖNEGM, PMINFO, MERLEG 

programok ismerete és kezelése
Csatolandó dokumentumok: 
- részletes szakmai önéletrajz,
- iskolai végzettséget igazoló iratok másolata,
- három hónapnál nem régebbi hatósági erkölcsi 

bizonyítvány.
A munkakör betölthetőségének időpontja: sikeres elbírálás 

esetén 2011. január 01-től.
A pályázat benyújtásának határideje: 2010. november 25.
A pályázati kiírással kapcsolatosan további információ 

munkaügyben Mikó Bernadette ügyintézőnél a 06-56/889-
720-as telefonszámon illetve szakmai téren Kovács Eszter 
pénzügyi csoportvezető-helyettesnél a 06-56/889-727-es 
telefonszámon kapható.

A pályázatok benyújtásának módja: Rákóczifalva 
Város Önkormányzat Jegyzőjének kell benyújtani (5085 
Rákóczifalva, Szabadság tér 2.). A borítékon kérjük 
feltüntetni: „3389/2010. Pénzügyi ügyintéző”.
A pályázat elbírálásának határideje: 2010. december 10.

Rákóczifalva Város Önkormányzat Polgármesteri Hivatal
a köztisztviselők jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. törvény 10. § (1) bekezdése alapján pályázatot hirdet

Rákóczifalva Város Polgármesteri Hivatal  

pénzügyi ügyintéző munkakör betöltésére.

    Jászkun Volán Zrt.
Indoklás: ütemes menetrend kialakítása, a betérés más 

járattal biztosítva van.
 486 sz. (Cibakháza, aut. ford. ind: 13:05 órakor, Szolnok, 

aut. áll. érk. 14:10 órakor) iskolanapokon közlekedő járat:
- indulási idő-módosítás
A járatot 5 perccel később tervezzük közlekedtetni.
Indoklás: Hajnóczy József gimnázium kérése, mert a diákok 

így érik el a járatot Tiszaföldvár, vá. elág. megállónál.
296 sz. (Kaiser Sörgyár ind. 6:15 órakor, Cibakháza, aut. 

ford. érk. 6:50 órakor) munkaszüneti napokon közlekedő 
járat;

- indulási idő módosítás, betérés kivétele, menetidő-
módosítás

A járatot 5 perccel korábban a Növényolajgyárhoz történő 
betérés nélkül tervezzük közlekedtetni.

Indoklás: utazási igény hiánya, menetrendi közlekedési 
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                                                                                    Belügyminisztériumi közlemény

VALAMENNYI MOBILTELEFON FEL-
HASZNÁLÓ FIGYELMÉBE

Ön üzenetet kap telefonjára, melyben arra kérik, hívja 
vissza a 06 07 74 52 41-es számot.

Kérjük, semmi esetre se hívja fel a megadott számot, 
ellenkező esetben ugyanis telefonszámlája rendkívüli 
mértékben meg fog emelkedni!

A Szervezett Bűnözés Ellenes Központi Hivatal által 
kiadott jelen közleményt kérjük a lehető legszélesebb körben 
terjeszteni!

Az utóbbi időkben szélhámosok kifejlesztettek egy 
rendszer, mellyel képessé váltak a mobiltelefonok csalással 
történő használatára. Először a felhasználót felhívják a 
mobilján és úgy mutatkoznak be, mintha a szolgáltatójától, 
az Orange-tól, az SFR-től vagy a Bouygues-tól hívnák. 
Majd mobiltelefonja megfelelő működésének ellenőrzésére 
hivatkozva arra kérik, hogy tárcsázza a  09#-es  kódot.

KÉRJÜK, SEMMIKÉPP NE TÁRCSÁZZA A 
MEGADOTT SZÁMOT, A VONALAT AZONNAL 
SZAKÍTSA MEG!

A szélhámosok megfelelő eszközökkel rendelkeznek 
hozzá, hogy a fenti kód beütését követően olvasni tudják 
a SIM kártyáját. Ezt követően már csak egy új kártyát kell 
létrehozniuk.

jelek ésszerűsítése.
 4621 sz. vonal
 428 sz. (Homok vá. ind. 06:23 órakor, Szolnok vá. érk. 

07:18 órakor) iskolai előadási napokon közlekedő járat;
- indulási idő-módosítás
A járatot 5 perccel korábban tervezzük indítani.
Indoklás: utasok kérése, mert a járati útvonalon torlódások 

fordulnak elő.
 456 sz. (Cibakháza, Bánomszőlő ind. 13:05 órakor, Kaiser 

Sörgyár érk. 13:47 órakor) munkanapokon közlekedő járat;
- indulási idő módosítás, útvonal rövidítés, betérés 

betétele
A járatot 5 perccel később Cibakháza aut. ford.-tól, 

Tiszaföldvár, Baross krt. betéréssel tervezzük közlekedtetni.
Indoklás: Cibakháza, Bánomszőlőtől nincs utazási igény, 

és a 436 sz. járattal 10 percen belül biztosított az eljutás.
A betérést az utasok kérték.
436 sz. (Kunszentmárton aut. áll. ind. 12:05 órakor, 

Szolnok, aut. áll. érk. 14:15 órakor) munkanapokon 
közlekedő járat;

- indulási idő módosítás
A járatot 10 perccel ké 
 463 sz. (Kaiser Sörgyár ind. 6:15 órakor, Nagyrév, aut. 

ford. érk. 7:07 órakor) szabadnapokon közlekedő járat;
- indulási idő módosítás, betérés kivétele, menetidő 

módosítás
A járatot 5 perccel korábban a Növényolajgyárhoz történő 

betérés nélkül tervezzük közlekedtetni.
Indoklás: utazási igény hiánya, menetrendi közlekedési 

jelek ésszerűsítése
 445 sz. (Szolnok aut. áll. ind. 14:00 órakor, Kunszentmárton 

aut. áll. érk. 16:09 órakor) munkanapokon közlekedő járat;
- útvonal-módosítás
A járatot Tiszainoka és Tiszakürt érintése nélkül tervezzük 

közlekedtetni.
Indoklás: a 4621 sz. vonal 435 sz. járata 12 percen belül 

biztosítja az eljutást.
 4621 sz. vonal 
 432 sz. (Kunszentmárton aut. áll. ind. 11:25 órakor, 

Szolnok, aut. áll. érk. 12:48 órakor) iskolai előadási napokon 
közlekedő járat.

-indulási idő- módosítás, megállóhely betétele
A járatot 30 perccel később tervezzük indítani.
Indoklás: Hajnóczy József gimnázium kérése, hogy a 

diákok elérjék a járatot.
A járatot Martfű téglagyár, újtelep, vasútállomás, illetve 

Rákócziújfalu, Varsány és Ságvári E. krt. megállóhelyeknél 
megállítani tervezzük. 

A fent leírt módszert széles körben alkalmazzák, ezért 
fontos, hogy a hirdetményt mihamarabb továbbküldje 
a környezetében élő lehető legtöbb embernek, 
magánszemélyeknek, vállalatoknak és így tovább.

FIGYELEM!
SÜRGŐSEN adja tovább!
Amennyiben kijelzőjén beérkező híváskor az „ A C E” 

betűk jelennek meg, kérjük, ne vegye fel, a hívást utasítsa 
el! Ez egy olyan vírus, amely tönkreteszi a SIM kártyát és 
megrongálja a mobiltelefont. Ezt az információt a Motorola, 
a Sagem és a Nokia is megerősítették.

KÉRJÜK, A FENTIEKET MÁSOKNAK IS ADJA 
TOVÁBB!
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R: Gratulálok alpolgármesteri kinevezésedhez!
Ismeretségünk kezdete pontosan arra az időre datálódik, 

amikor friss diplomás pedagógusként Rákóczifalvára 
kerültél. Mikor is volt ez pontosan?

Köszönöm szépen a gratulációt.
Még diploma nélkül, képesítés nélküli napközis 

nevelőként kerültem ide Rákóczifalvára, 1981-ben. Bagi 
Ica néni és Törökné Katika néni szárnyai alatt ismerkedtem 
a gyerekekkel való foglalkozás szépségeivel. Köszönöm 
nekik, hogy egy életre meghatározó, hivatást adó tanévet 
tölthettem velük. Ugyanakkor meghatározó volt az akkor 
még tanító Mária nénit, Dezső Ica nénit, Szurgyiné Ilonát, 
Tamasiné Krisztikét, Dr. Varga Ferencné Lolóka nénit, 
a Szakali házaspárt megismerni, velük dolgozni. De 
ugyanilyen tisztelettel, szeretettel szólok az akkori egész 
nevelőtestületről, vagy éppen a takarító nénikről, mert öröm 
volt átérezni, hogy milyen jó közösségbe kerültem. Ezek 
alapján természetes volt számomra, hogy a főiskola elvégzése 
után itt kezdem a tanítást.

R: Abban az időben legendásan pozitív kapcsolatod volt a 
gyerekekkel, minek tulajdonítod ezt?

- Az akkori napközis csoportom 4. osztályosokból állt. Már 
nem voltak olyan nagyon kicsik, értették a humort, imádták 
a meséket ,történeteket, amiket elmondtam nekik. Együtt 
fociztuk csatakosra magunkat a Csapatotthon porában, télen 
a hóban együtt csúsztunk, hemperegtünk, angyalkáztunk. 
Én legalább úgy élveztem a közös játékot, mint ők. A 
nagyobbaknak meg Novák Jusztival, Berkes Ildivel közösen 
szerveztük a régi kultúrban a ping-pong délutánokat, és 
nagyon szívesen mentem –már a főiskolás nyarakon is 
–Zánkára,vagy az osztálykirándulásokra. Nagyon szép 
időszak volt: félig gyerek, félig felnőtt- kell ennél szebb?

R: Jó pár év telt el azóta. Itt alapítottál családot, itt 
tanítotok a feleségeddel.

- Igen, eltelt jó néhány év – 29 – a gyereknek be kellett 
látni, hogy az élet teljes felnőttet követel.

1985 - megint egy meghatározó esztendő volt az 
életemben. Diplomaszerzés, házasságkötés az utóbbinak épp 
most 25 éve. Nagyon jó érzés volt úgy kezdeni a pályát, hogy 
osztályt kaptam, teljes felelősséggel. Ennek a felelősségnek 
igyekszünk megfelelni a feleségemmel együtt mind a mai 
napig.

R: Mikor gondoltál először arra, hogy a tanítás mellett 
másik komoly pozíciót is bevállalsz Rákóczifalván?

- Mindig is közösségi emberként tevékenykedtem. Mint 
említettem , nagyon jó kollégák közé kerültem itt .Sokat 
voltunk együtt munkaidőn túl is. Kirándulások, táborok, 
szalonnasütések…

Aztán később sok minden megváltozott, de a közösség 
ugyanúgy megmaradt, erősödött. Engem is egyre többen 
megismertek a faluban, így történhetett, hogy az 1990-es 
választások előtt megkerestek, biztattak, induljak képviselő-
jelöltként. Izgalmas időszak volt, belevágtam. Tizenhatodik 
lettem az akkori szavazáskor. Három lemondás után kerültem 
be a testületbe,1991 tavaszán.

Azóta vagyok képviselő a lakosok bizalmából.
R: Rákóczifalva lakói ismét bizalmat szavaztak számodra, 

alpolgármesterként még többet tehetsz a közösségért. 
Bizonyára vannak olyan elképzeléseid, amit mindenképp 
szeretnél megvalósítani.

- Kérlek beszélj erről az olvasóknak!
Fő elképzelésem, célom, hogy tanítóként, emberként 

megfeleljek annak a közösségnek, településnek, amely 
otthont, munkát adott. Megfeleljek az emberek bizalmának, 
olyan döntéseket hozzak -hozzunk-, hogy a település 
tudjon olyan lehetőségeket nyújtani, mint amilyet pl .én is 
kaptam itt annak idején. Munkalehetőség , otthonteremtés 
, komfortérzet –ami egy település életét kiegyensúlyozottá 
,az itt élést kiszámíthatóvá teszik. Ezt természetesen egyedül 
nem tudom megvalósítani,csak képviselő-társaimmal 
csapatmunkában tudunk lakossági igényeket kielégíteni 
lakossági elképzeléseket megvalósítani,a lakosokkal együtt.

R: Azt a tevékenységet, amit mint képviselő –alpolgármester- 
végzel hogy sikerül összeegyeztetni a pedagógusi munkával, 
főleg időben?

Elég szoros az időbeosztásom, váltott műszakban tanítunk 
az iskolaotthonban. Egyik nap délelőtt, a következő napon 
délután 16 óráig. Szerencsére Novák Erika tanítópárom, 
és az iskolavezetés is segítőkész. Ha tanítási időben akad 
valami képviselői tennivalóm, műszakcserével meg tudjuk 
oldani ezt. A javítás, felkészülés pedig marad otthonra, mint 
kollégáimnál.

R: Mi az, amit a legégetőbb problémának gondolsz? 

   Hőnyi László alpolgármester

A 2010-es önkormányzati választás elmúlt hónapban lezajlott. Előző lapszámunkban Krizsán József polgármester 
urat mutattuk be. Most az ő általa javasolt és a képvislő-testület által megválasztott alpolgármesterekkel beszélgettünk.
Terveink szerint az elkövetkező időszakban a testületi tagok bemutatásával folytatjuk cikksorozatunkat. 

pbm
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Szabó László úrral, a város egyik új alpolgármesterével 
ültem le beszélgetni. Szerettük volna, ha őt is jobban 
megismerik a lap olvasói. Kész kérdéssorral érkeztem a 
megbeszélt időpontra, azonban a kérdéseimre nem is igazán 
volt szükség. Az alpolgármester úr szívesen mesélt.

Mondana néhány mondatot magáról az olvasóknak?
Azzal kezdeném, hogy az egész életemet végigkísérte 

a sport. Szolnokon születtem, ott is éltünk, érettségi után 
kerültem Budapestre. Már kora gyermekkoromban számos 
sportággal ismerkedtem meg. Öt éves koromban kezdtem 
úszni, és lassan aktív sportolóvá váltam. A megyében 
nagyon eredményesen szerepeltem. Így Budapesten kötöttem 
ki a Honvéd szakosztályában először a magyar ifjúsági 
válogatottban vízilabdáztam, 1962-től lettem kerettag. 1963-
ban került megrendezésre az MHSZ keretei között egy három 
tusa amin országos ifjúsági bajnok lettem, majd 1965-ben 
a Magyar Honvéd junior csapatával megnyertük a Magyar 
Bajnokságot is. 1967-ben a felnőtt három tusában nyertem el 
a Magyarország Bajnoka címet, 1968–ban pedig a Budapesti 
Honvéd felnőtt három tusa csapatával Magyar Bajnok lettem. 
Elmondhatom, hogy négy magyar bajnoki címet tudhatok 
a magaménak. 1969 és 1974 között a Magyar Párbajtőr-
keret tagja voltam olyan országosan ismert csapattársakkal 
sportoltam együtt, mint Kulcsár, Fenyvesi vagy Schmitt Pál. 
Egészen huszonkilenc éves koromig voltam aktív sportoló. 

1972-ben nősültem meg akkor költöztünk vissza Szolnokra, 
a szülőkhöz. Szerencsére hamarosan sikerült önállóvá 
válni, telket vettünk, építkeztünk, majd külön költöztünk. A 
feleségem, Dudás Magdolna mindig mindenben támogat, ő a 
hátterem, a támaszom, ha elvisz a lelkesedés ami néha szokott 
– mivel alapvetően lelkes ember vagyok –, a földre is ő rángat 
vissza. Szépen sorban három fiunk született (1974, 1975, 
1977). Most már azt is elmondhatom, hogy van két csodálatos 
kislány unokám, akik sok-sok örömet hoztak az életembe.

Amíg hivatásos sportoló voltam igazán munkáról nem 
volt érdemes beszélni. Azok sport állások voltak, úgynevezett 
instruktorok voltunk, profi sportolók. Egy öt tusázó nyolc – 
tíz órát edz naponta, ha szeretne eredményes lenni néha még 
többet is, így a munka nem nagyon fért meg mellette, de 
akkor ez volt a mindenem. Csodálatos életet adott, és számos 
lehetőséget, sok mindent látott tapasztalt az ember, és nagyon 
jó iskola is volt. A sport megtanítja az embert a fegyelemre, 
ösztönzi kitartásra, erősíti a küzdő szellemet, segít abban, 
hogy valaki jó csapatjátékossá váljon. 

Itt Szolnokon is folytattam a sportolást, párbajtőrben 
is válogatott kerettag voltam, ez szerepel az öttusában is, 
így ezt vittem tovább. A szolnoki MÁV-nak első osztályú 
csapata volt, néhány évig még ott sportoltam. Kezdetben ott 
is dolgoztam a MÁV Járműjavítóban, műszaki előadóként. 
Utána a Kisiparosok Országos Szervezete keresett járási 
titkár-helyettest, megpályáztam az állást, és sikerült 
elnyernem, onnan az Express utazási irodához kerültem, 
megüresedett egy szervezői állás, nagyon vonzott a dolog. 
Rengeteg emberrel ismerkedtem meg, többek között külföldi 
utazásokat szerveztünk. Eközben elvégeztem egy két éves 

Beszélnél erről?
- Nagyon nehéz ez a kérdés. Legfontosabb most a település 

működtetésének biztosítása. Komoly anyagi gondok vannak, 
nagyon meg kell gondolni a testületnek, mire ad ki pénzt. 
Természetesen a kötelező jellegű kifizetéseket biztosítani 
kell - számlák, bérek stb.-, de ismerve a lakossági igényeket, 
jó lenne elmozdulni a fejlesztések irányába is. Ez jelenleg 
nagyon nehéz lesz,a stabilitást kell most megteremteni.

R: A közép, illetve idősebb korúak aktív időtöltése részben 
biztosított a különböző klubok, civil szervezetek alakulásával. 
Sajnos ugyanez a fiatalabb korosztály tekintetében nem ilyen 
sikeres. Ez mindig is gondot okozott, nem csupán a jelen 
problémája.

Mint pedagógus kétszeresen is érezheted ennek a súlyát. 
Miben látod a megoldást, illetve véleményed szerint milyen 
lépéseket lehetne tenni az ügyben?

Véleményem szerint a település oktatási-, sport és 
művelődési intézményei, vagy akár civil szervezetei 

biztosítanak olyan színvonalú lehetőségeket, amelyek a 
fiatalok igényeinek is megfelelhetnek. Gyakran még néha 
külön rétegeknek is

(pl. koncertek). Az a véleményem, ha akarnak a fiatalok, 
igényeik szerint tudnak helyben szórakozni, bár való igaz, 
hogy színház, mozi nincs. Szolnok közelsége azért megoldás 
ez utóbbira.

Azonban van még e téren bőven tennivaló. A fiatalokat 
biztatnám arra, hogy ötleteljenek, keressék meg a megfelelő 
embereket elképzeléseikkel, javaslataikkal. Nem biztos, 
hogy mindig mindent felülről kell rájuk erőszakolni, az ő 
elképzeléseikhez célszerű igazodni, segíteni őket ötleteik 
megvalósításában.

R: Végül szeretnék alpolgármesteri munkádhoz nagyon jó 
egészséget, sok-sok erőt és még több sikert kívánni.

Köszönöm a beszélgetést!
Urbánné Kelemen Rózsa

                                                                                              Szabó László alpolgármester
Szeretném, ha együttműködve, összefogva dol-
goznánk a városért.
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iskolát, ami tűzvédelmi felügyelői képzettséget adott és a 
szolnoki Állami Gazdaságnál voltam tűzvédelmi felügyelő. 
1982-83 fordulójától egyéni vállalkozóként dolgoztam, 
Martfűn építettünk fel egy vegyesboltot, miután azt is eladtam 
Szolnokra kerültem. 1991-től nagykereskedőként dolgoztam 
főként zöldség, gyümölcs és üdítő értékesítéssel foglalkoztam. 
1998-ban két koszorúér 90 százalékosan elzáródott a 
szívemben tágítani kellett őket ez sok mindent megváltoztatott. 
Eladtam mindent, úgy döntöttem, hogy nem élem tovább a 
vállalkozók rendezetlen életmódját. Abban bíztam, hogy 
ha elhagyom a stresszt az jót fog tenni a szívemnek. Hat 
esztendőre Kőszegre költöztünk. Ott a bükkfűrdői fürdőben 
dolgoztam, majd Kőszegen a gyógy-uszodában, nagyon 
szerettem például a gyerekeknek úszást tanítani. A feleségem 
pedig a Nagy László gyógypedagógiai iskolában dolgozott, 
hátrányos helyzetű gyerekekkel foglalkozott. A gyermekeink 
nem jöttek velünk, hiányoztak, így 2003 tavaszán költöztünk 
vissza a megyébe, a családommal Rákóczifalván telepedtünk 
le. Ma már nyugdíjas vagyok.

Mi indította arra, hogy közéleti tevékenységet folytasson?
Van akaratom, hitem, aktivitásom. Azt gondolom, hogy 

akkor kell segíteni ha, baj van. 2002–ben baj volt. Szerettem 
volna segíteni, úgy ahogyan tudtam. Kőszegen én is kapcsolatba 
kerültem a Polgári Körökkel ott olyan csapat szerveződött, 
amelynek többek között Dr. Bakay Kornél az országos hírű 
régész is tagja volt, ahogyan Básti Tamás családja és a város 
szellemi vezetői. Amikor megismerkedtem ezzel az aktív 
csapattal azt tapasztaltam, hogy egyikőjük sem ott született, 

így amikor ideköltöztem én is valami hasonlót szerettem 
volna itt létrehozni. 2003-ban itt is beléptem a Polgári Körbe. 
2005 és 2007 között a helyi FIDESZ vezetője is voltam. 
2006 és 2010 között a megyei közgyűlésben dolgoztam az 
oktatási, kulturális, vallásügyi bizottság tagja voltam. Itt 
Rákóczifalván is bizottsági tagja voltam szintén az oktatási, 
kulturális, gyermek, sport bizottságnak. A négy év alatt sok 
mindent tapasztaltam. Az önkormányzati munkában a dolgok 
90 százalékának mennie kell tovább, és ehhez mindenkinek 
segítséget kell nyújtania. Azt gondolom, hogy addig kell tenni 
amíg tudok segíteni. Ha már nem tudok, akkor meg kell hozni 
azt a bizonyos erkölcsi döntést és félre kell állni, át kell adni a 
helyet annak, aki jobban tudja csinálni.

Szerintem változásra mindig szükség van, természetesen 
előremutató változásokra, a város javára. A város szót rettentő 
izgalmasnak tartom, mert nekünk még nagyon sokat kellene 
tennünk azért, hogy tényleg város legyünk, és ehhez nem is négy 
éves, nem is nyolc éves, hanem talán hosszabb ciklusra lenne 
szükség. Úgy gondolom, hogy a fejlődésünkben Szolnoknak 
óriási szerepe lehet, vele összefogva a „nagyobb testvér” 
segítségét igénybe véve talán tudunk előrelépni és igazán várossá 
tudunk válni. Nagyon jó érzés számomra, hogy hatan a képviselő-
testületből rám szavaztak, igazán megtisztelő volt már a felkérés 
is. A civil szerveződésekkel, pártokkal, vállalkozókkal ápolni 
kell a kapcsolatokat. Szeretném, ha együttműködve, összefogva 
dolgoznánk a városért.

Köszönöm a beszélgetést, sok sikert kívánok a tervei 
megvalósításához                                            Nagy Tímea 
 

 AZ ÚJ ÖNKORMÁNYZATI TESTÜLET

   Alakuló testületi ülés
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Az Így írunk mi sorozat következő részében Farkas Imre 
Andor Mondi Viktor művelődésszervezőnek szegezte a 
kérdéseit, aki készségesen válaszolt azokra. 

- Sok mindent lehet tudni rólad, közismert ember vagy a 
városban. Mesélj mégis magadról egy kicsit. 

- Szolnokon születtem, családom idevaló a városba. 
Itt jártam óvodába - Rea óvónéni volt a kedvencem, 
Magdika néni a legjobb dajka -, elsőben és másodikban a 
csapatotthonban Radics tanárnő volt az osztályfőnököm - 
Isten nyugosztalja szegényt - aztán a harmadikat a Mészáros 
iskolában jártam - már az sincs meg, negyedikben kerültünk 
be a központi iskola régi szárnyába, majd a következő évben 
az új szárnyba.

- Kik voltak a tanáraid?
- Nagyszerű tanáraim voltak itt, Hajnal Éva, Bendó 

János - sajnos már ő sincs köztünk, Szakali tanárnő, Novák 
Jusztina. Az egy nagyszerű csapat volt! Ezt követően katonai 
suliba jártam három évig, ahonnan eltanácsolt az iskola 
fura ura. A hatötösben érettségiztem, technikusi vizsgát is 
szereztem, majd elkezdtem dolgozni egy édességraktárban. 
Targoncáztam, majd raktárosi feladatokat láttam el. Közben 
levelezőn elvégeztem a főiskolát Jászberényben. Azok 
is nagyszerű évek voltak. Ott is voltak kiváló tanáraim, 
és a csapat is nagyszerű volt. Csupa válogatott, az életet 
nagykanállal habzsoló figura. Nagyszerű barátságok köttettek 
akkor.

- A főiskola után hogyan kerültél a Varsány Közösségi 
Házba?

- El akartak vinni katonának, én inkább a polgári szolgálatot 
választottam. A Faluház és Könyvtár akkori vezetője, 
Kopaszné Ági pedig örömmel fogadott. 2003. január 1-én 
kezdtem. Közben ő három hónap után elment, jött helyette 
Réka (Császiné Csáti Réka – a szerk.), úgyhogy vele még fél 
évet lehúztam, mint polgári szolgálatos. Sajnos ezután voltam 
néhány hónapig munkanélküli, de visszajártam „társadalmi 
munkázni”: nem vagyok egy helyben ülő típus. Mielőtt 
véglegesítettek, közhasznú és közcélú foglalkoztatásban 
dolgoztam éveken át. Rékával jól lehet dolgozni, kiegészítjük 
egymást a munkában.

- Milyen művészeti tevékenységet űzöl?
- Fotóztam valamikor, de nem merültem bele komolyan. 

Nem értek a legalapvetőbb fényképészeti fogásokhoz 
sem, tehát ezt sem nevezném művészetnek. Hangszeren 
nem tanultam játszani, nem is tudok, énekelni pedig a 
környezetemre való tekintettel nem szoktam. Valamikor 
írtam, verseket, novellákat, de ezeket is az íróasztalfióknak. 
Kettőnk közül a párom a művészalkat: gyönyörű gobelineket 
készít és a gyöngyfűzést is igen magas szinten űzi.

- Az újságírással hogyan kerültél kapcsolatba?
- Az hangzana szépen, hogy az egész az iskolaújsággal 

kezdődött, de nem. A Rákóczi Tárogatóban publikáltam 
először. Szerkesztettem egy számot a Művelődésszervező 
című lapból. Ez a berényi fősuli művelődésszervező 
szakának „szakmai” lapja volt. Alkalmanként írogatok a 

Rákóczi Lapba. A szolnokzene.hu internetes portál 
szerkesztői között is ott vagyok.

- A Rákóczi Lapba is lehetne erről regényt írni, 
de megkérdezem: milyen előnyeit és hátrányait 
látod Rákóczifalvának?

- Csak néhány példa: előny és hátrány Szolnok 
közelsége. Szinte karnyújtásnyira van sokaknak a 
munkalehetőség, kiváló középiskolái vannak, van 
főiskola, színház, de el is szippantja az embereket 
innen. Probléma az itt élők egy részének tunyasága, 
lustasága, nemtörődömsége, irigysége, stb. Azért 
nem kevesen vannak, akik a józan ész mellett 
akaraterővel és tettvággyal is meg vannak áldva. A 
települést a benne élő emberek teszik azzá, ami.

- Amit eddig elértél, azzal elégedett vagy-e?
- Nehéz felelni egy ilyen kérdésre. Egyrészről 

igen, mert megmozdítottunk valamit a település 
kulturális életében. Másrészről az elégedetlenség 
hajt előre, hogy mindig újat és jobbat tegyek le 
az asztalra - függetlenül a felső hatalmaktól és a 
demagógok szájtépésétől.

- Mi maradt ki eddigi életedből, amit szeretnél 
bepótolni?

- Nincs mit bepótolnom. Vannak dolgok, amelyek 
még előttem állnak, ezeket majd megvalósítom. 
Persze, mindenkinek az életében voltak dolgok, 
amelyek egy adott pillanatban valósulhattak volna 
meg, de mégsem lett belőle semmi.  Ezeken én nem 
rágódom. Volt, elmúlt.

- Milyen terveid vannak a közeljövőre?
- Szeretnénk végre beköltözni a befejezett 

házunkba az asszonykával. Jelenleg ez az elsődleges 
és a legfontosabb. Sok vidékét bejártam hazánknak, 
de vannak még helyek, ahová szeretnék eljutni. 
Aktívan dolgozom rajta, hogy Ferenczi Gyuri újra 
a közösségi ház színpadára álljon. És március 20-án 
Budapestre jön az egyik legnagyobb kedvencem, a 
Kyuss! Azt nem szabad kihagyni!

 Farkas Imre Andor
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„A települést a benne élő emberek teszik azzá, ami.”
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ISKOLA
   Diákönkormányzati hírek

Októberben országszerte lezajlottak az önkormányzati 
választások. Az emberek megválaszthatták azokat a 
képviselőket, akik azon munkálkodnak majd, hogy 
szűkebb környezetünk minél élhetőbb legyen. Iskolánkban, 
ugyanebben az időszakban ugyanezt a lépést tettük meg: 
az évi hagyományos alakuló ülésünkön diákönkormányzati 
választást tartottunk, melynek az eredménye a következő:

A diáktanács elnöke:
Bozsó Áron
A diáktanács elnökhelyettesei:
Kincses Dorina (felső tagozat), Nagy Klaudia Liza (alsó 

tagozat).
A diákönkormányzat tagja minden 3-8. osztályos tanuló. 

A diákok igen aktívan, sok ötlettel alkották meg a DÖK éves 
munkatervét. Remélem, júniusban minden program mellé 
kitehetjük a piros pipát!

Az eddig megvalósult rendezvények:
- okt. 6.: a 8. osztályosok és az énekkar közreműködésével 

(Berta Norbert dobbal) színvonalas műsoron emlékeztünk 
meg az aradi vértanúkról. (Felkészítés, lebonyolítás, 
technikai- és háttérmunka: Bereczné Kocsis Adrienn, 
Sándorné Pusztai Erika, Szénási Mihályné, Vancsa Csilla, 
Mondi Viktor, Magyar Ferenc)

- Okt.13.: szorgos kishangyák voltunk a hagyományos 
őszi hulladékgyűjtésen. (Köszönjük az osztályfőnökök 
szervező munkáját.)

- Okt. 15.: nagy sikerű évnyitó suli bulit rendeztünk a 

Varsány Közösségi Házban a 4-8. osztályos diákok részére. 
Sanyika nevű diszkósunk még lézertechnikát is bevetett a 
hangulat fokozására! (Köszönet a segítőknek: Bán Krisztina, 
Bereczné Kocsis Adrienn, Szénási Mihályné, Mondi Viktor)

Tervek:
- A tanév során folyamatosan gyűjtjük az alumínium 

palackokat (lapított állapotban), a műanyag kupakokat és a 
Delikátos tasakokat.

- Ebben a tanévben tanulmányi versenyt hirdetünk:
az az osztály, amelyik a félévi átlagát a legnagyobb 

mértékben javítja a tanév végéig,
20 000 Ft-os hozzájárulást kap az osztálykiránduláshoz.
- Folyamatosan figyelemmel kísérjük az osztályok 

magatartás, szorgalom átlagát, az iskolai faliújságon egy 
közös táblázatban rögzítjük, havonta.

- Minden hónapban megrendezzük a „CSÜTÖR-DÖK”-
öt, ami Bán Krisztina kolléganő fejéből pattant ki, köszike!

- Átadjuk a tanév végén „Az év tanára” díjat a következő 
kategóriákban: a leghumorosabb, a legszigorúbb, a 
legigazságosabb, a legemberségesebb.

- őszi, tavaszi szemétszüret az iskola környékén.
- diákközgyűlés, Revans kupa, Mikulás buli, téli klub, 

Farsang, Ki mit tud, játszóházak, rajzpályázat.
A megvalósításhoz kitartást és sok erőt kívánok 

magunknak és a tanulóknak is, de ne felejtsük el: a szabadidő 
hasznos eltöltését megelőzi a kőkemény tanulás ugyebár, 
kedves diákok?!!!

Szénási Mihályné  diákönkormányzat vezetője

Kedves Rákóczifalviak!
Ezúton szeretnénk köszönetet mindazoknak, akik felhívásunkra adományaikkal hozzájárultak ahhoz, hogy segítséget 
nyújthattunk a „vörös-iszap devecseri áldozatainak”. Az összegyűlt száraztésztát, cukrot, lisztet, konzerveket, tartós tejet, 

gyermekruhát, gyermekjátékokat, tisztítószereket az Önkormányzat támogatásával, a Falugondnokság autójával 
szállíthattuk el Devecserre. Köszönjük. Az iskolai Szülői Munkaközösség nevében Majorné Pásztor Zsuzsanna elnök, 

a Rákóczi Diákjai Alapítvány kuratóriumának nevében Baloghné Gajdos Julianna elnök

Szüreti felvonulás
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                                                                                                  Csütörtök – DÖK délután

                                                                                                                   Szüreti felvonulás

ISKOLA

2010. októberétől új programmal bővült iskolánk kínálata, 
mely a szabadidő hasznos eltöltését célozta meg. Minden hónap 
első csütörtökén a DÖK (Diákönkormányzat) szervezésében 
várjuk diákjainkat különféle társasjátékokkal, sportolási 
lehetőségekkel, meccsekkel, sütéssel, filmvetítéssel.

Október 7-én volt az első programunk, társasjátékokkal, 
activity-vel, kártyajátékokkal foglalkoztunk. Több mint 25 
gyermek vett részt ezen a foglalkozáson. Köves Éva tanár 
néni megtanult pókerezni. Bár pókerarcot még nem tud 
vágni, mesterei Szabó Benjamin (8. b) és Szokolai János 
(8. b) elismerően nyilatkoztak róla. Nagy sikere volt az 
UNO csatának, és a mocsárjátéknak. Ez utóbbiban Nagy 
Alexandra (8.b) lett a király (!) és Horváth Tamás (8. a) 
lett a királyné (!!)☺. Bettike néni és Császi Eszter (8. b) 
mocsárlakó☺ maradt, de a visszavágó még hátra van. Ha 
valaki nem ismerné a játékot, Haraszti Szilvia tanár nénit 
keresse, remekül magyaráz ☺. 

November 11-én (őszi szünet miatt csúszik az időpont) 
focimeccs várja a fiúkat Szabó Andrea tanár nénivel, a 
lányoknak Sándorné Pusztai Erika és Timár Antalné mutatja 
meg a palacsintakészítés minden trükkjét. 

Várjuk minden diákunkat!       Bán Krisztina

Foto: Hőnyiné Nagy Erzsébet



RÁKÓCZI RÁKÓCZI

12

RÁKÓCZI RÁKÓCZI

OLVASNI ÉRDEMES! – Könyvtárak az olvasásért

KÖNYVTÁR 

Október 10-én a Könyves vasárnapon családi kézműves 
foglalkozáson vehettek részt kicsik és nagyok, anyukák, 
apukák, nagyszülők. festhettek üveglapra, fűzhettek 
gyöngyvirágot, készíthettek vasalható gyöngyből medált, 
színezhettek különböző gipszfigurákat, valamint a 
legapróbbakra is gondolva, színes tésztaláncot készíthettek.

Ezen a napon került sor a rajzok zsűrizésére is. A 37 
rajz közül /nagyon nehéz volt dönteni a zsűrinek/ három 
kisgyermek könyvjutalomban részesült, a többieknek egy-
egy szelet csokoládéval kedveskedtünk.

Szintén ezen a napon sorsoltuk ki az irodalmi totón 
maximális pontszámot elért gyermekek neveit. A hatvanöt 
beérkezett megfejtés közül 12 fő töltötte ki hibátlanul, 
valamint 26 fő egy hibaponttal. Mindannyian nyereményben 
részesültek.

Köszönjük a segítők: a Virágoskert Óvoda dolgozóinak, 
az Általános Iskola pedagógusainak támogatását, köszönjük 
a részvételt!

Reméljük, jövőre a könyvtári napokon ismét ilyen szép 
számmal tudunk jelen lenni, és a programokat még színesebbé 
tenni.

   Tóth Istvánné
 

Országos Családi Könyvtári napok   2010. október 4-től – 10-éig
Az „olvasni érdemes” szlogent magáénak valló rendezvénysorozatnak a könyvtárunk is aktív részese volt. A rendezvényso-
rozat felhívta a figyelmet arra, milyen alapvető szerepe van a könyvtáraknak az olvasóvá nevelés folyamatában.

„Az én családom „ címmel a Virágoskert Óvoda nagycsopor-
tos gyermekei készítettek rajzokat, amiből kiállítást készítet-
tünk. Egész héten megtekinthették a könyvtárba látogatók.

Irodalommal kapcsolatos játékos totót/fejtörőt állítottunk 
össze az általános iskola felső tagozatos diákjai, valamint 
családtagjai részére.

Ellátogatott hozzánk Sohonyai Edit / ifjúsági regények 
írónő/, akivel egy fantasztikusan jó hangulatú rendhagyó 
irodalom óra részesei lehettünk.

Az egészséges táplálkozásról – kóstolóval egybekötött elő-
adást hallhattunk és láthattunk Pálszabó Mihály a francia 
gasztronómia lovagja, valamint a mesterszakács bizottság 
elnöke jóvoltából.
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KÖZÖSSÉGI HÁZ
                                                                                                                                       Hírek

A Szabadság tér 4-es szám alatti volt fogorvosi rendelőben 
(2008. októberétől, a Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési 
Egyesület bérelt irodájában) dolgozták fel az ÚMVP 
IV. tengelyes LEADER pályázatokat. Közülük 24 lett 
nyertes. A térségben a legtöbb támogatást a rákóczifalvi 
pályázók, összesen 13-an nyertek el, a támogatott projektek 
kötelezettségvállalásának összege 22.360.959 Ft.

A főtér egyik jellegzetes épületének, a  katolikus templomnak 
felújítása már régóta jelentkező igény. A korszerűsítési 
munkálatok finanszírozására csupán a pályázati lehetőség 
adott reményt. Így Komár István plébános és lelkes segítői - 
nem sajnálva a fáradságos órákat - benyújtották a pályázatot, 
s „A Rákóczifalvai Római Katolikus Plébánia templombelső 
felújítására” (ez volt a projekt címe) 2.359.840,- Ft vissza 
nem térítendő támogatást nyertek el. 

A pályázati tapasztalatokról, a felújítás jelenlegi állásáról 
kérdeztük Komár István plébános urat telefonon. 

- Bizony nem sok gyakorlatom volt, és ebből kifolyólag 
nehéz volt számomra a pályázatírás. Nagy segítség volt 
azonban a hitközösség 2 tagjának, Kiss Bernadettnek és Jakus 
Xéniának kitartó munkája. Ők baráti alapon segítettek a pályázat 
megírásában, és a helyi akciócsoport munkaszervezetének 
munkatársai is mindenben a segítségünkre voltak. Jelenleg 
már a felújítás első fázisát befejezték a kivitelezők. Ebben 
a villanyszerelési munkálatokat végezték el, korszerű 
világítástechnikai és érintésvédelmi eszközök épültek be a 
templombelsőbe. A második fázist, a nyílászárók cseréjét, 
2011 tavaszára tervezzük. A LEADER pályázat nagy előnye 
számunkra, hogy 100 %-ban támogatott, vagyis önrészt nem 
igényel, ami nehézség, az inkább csak az utófinanszírozás. 

                                                                                                             KTZVE hírek

LEADER

Babázó címmel indított foglalkozássorozatot a városi 
könyvtár. Hétfőnként a babák és anyukáik ölbéli játékokkal, 
mondókákkal ismerkednek meg a közösségi házban. A 
választott versikék mind megtalálhatóak és kölcsönezhetőek 
a könyvtárban. A szervezők egyik legfontosabb célja az 
olvasóvá nevelés, vagyis hogy a gyermekek és szüleik is 
kedvet kapjanak a verseskötetek olvasására. Novemberben 
8-án, 15-én, 22-én és 29-én délelőtt 10 órától várják a babákat 
és a mamákat a Varsány Közösségi Házban.

***
Novemberben elkezdődik a Filharmóniai előadássorozat 

harmadik évada a Varsány Közösségi Házban! Az elmúlt 
évekhez hasonlóan most is általános iskolások számára 
hirdettük meg a három előadásból álló hangverseny-
sorozatot. Az első előadás - november 24-én 14 órakor 
- Petőfi Sándor elbeszélő költeménye nyomán Kacsóh 
Pongrác: János vitéz című daljátéka lesz a Szolnoki 
Szimfonikus Zenekar tolmácsolásában. A János vitéz 

játékos, mesés fordulataiból mind tisztábban emelkedik ki a 
nép hősi alakja, akit nem veszteget meg távoli királyságok 
pompája, kényes hercegkisasszonyok bája: János vitéz, a 
kukorica között lelt Jancsi, csak földje, népe, hazája után 
áhítozik. Kacsóh Pongrác e zenéjében a magyaros műdal 
legjobb hagyományaira támaszkodik, letisztítja e műfajra 
jellemző felesleges sallangot -, egyszerűségre, megkapó, jól 
énekelhető, tiszta dallamvonalra törekszik.  A mű őszinte, 
áradó dallamossága, a muzsika magyaros hangzása - több 
mint száz éve - a közönség széles rétegeit hódítja meg.

***
Az Együtt Egymásért Rákóczi Klub az idén is megszervezi 

az évek óta hagyományos, hagyományőrző disznóvágást 
november 26-án, pénteken. A hagyományos disznóvágások 
felelevenítésével elsősorban a gyermekeknek szeretnék 
megmutatni a magyar paraszti kultúra lassan feledésbe merülő 
mozzanatait. A bemutatónak a rákóczifalvai Alkotóház 
biztosít méltó helyszínt.

Hátránynak tartom a pályázati szakasz hosszúságát, emiatt 
néhány beépítésre tervezett termék már eltűnt a piacról, 
de helyettük módosítással ugyan, de más hasonló célt 
szolgáló eszközt be tudunk szerezni. Bevallom, rengeteg 
adminisztrációval járt a pályázat elkészítése, illetve, hogy 
a tervezés költségvetésének elkészítése sem volt egyszerű 
a normagyűjtemény használatának kötelezettsége miatt, 
ugyanakkor mégis megérte a sok „papírmunka”, hiszen a 
templom szépül, újul, tervünk, álmunk valóra válik. Érdemes 
belevágni a pályázásba, mely bár nem egyszerű, majd két és 
fél millió forintnyi felújítási lehetőséget teremtett.

A katolikus templom 2011 késő tavaszán megújulva várja 
híveit, s valamennyi rákóczifalvi lakost. A vidékfejlesztési 
pályázatok térségünkben várhatóan 2011. késő tavaszán 
ismét megjelennek, egyszerűsödő pályázati rendszerrel, 
„kisértékű” projektek esetén speciális eljárásrenddel (kevesebb 
adminisztratív feltétellel). A pályázati lehetőségekről érdeklődni 
munkaidőben a LEADER irodában, a Szabadság tér 4. szám 
alatt, illetve az 56/584-009-es telefonszámon lehet.  

Megújul a katolikus templombelső
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SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

 Szeptember  Szent Mihály hava
Október  Mindszent hava
a Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ
 Intézmény egységeiben

 „Kikeletkor, Szent György napkor
Minden ember lehet pásztor,
De már ősszel, számadáskor
Az, az ember, ki beszámol.”

Az „Aranyősz” Idősek Bentlakásos Otthona lakói az 
idén is, már hagyományként, ajándékkal kedveskedtek az 
első osztályosoknak, és érdeklődéssel vettek részt néhányan 
a tanévnyitó ünnepségen. A kíváncsiság hajtotta az idén 
is azokat a lakókat, akik ellátogattak a Varsány Közösségi 
Házba megrendezett termékbemutatóra, melynek házigazdái, 
megrendezői a Kertbarátok Köre tagjai voltak. A látvány 
most is nagyon változatos, színes volt, minden termékhez, 
gyümölcshöz, zöldségféléhez kapcsolhattak egy-egy 
történetet, eseményt hazafelé menet. Nem maradhatott el 
ebben a hónapban sem,  a névnaposok, illetve a születésnapok 
köszöntése az Otthonban és az Idősek Klubjában is.  Majd 
egyik reggel a Klub tagjai elemózsiás táskájukkal felszálltak 
az intézményi autókba, és elindultak szép fővárosunk felé. 
A cél a Tropicarium, minden érdekességével, izgalmával. 
Rendkívül érdekes dolgokat láthat az érdeklődő. Nem csak a 
mélyvízi világ egy részét mutatják meg a látogatóknak, hanem 
a trópusi esőerdő egy kicsiny darabját is, ahol negyedóránként 
megdördül az ég, elered az eső és villámok cikáznak a lustán 
elnyúló Mississipi aligátorok felett. Mindemellett itt található 
Közép-Európa legnagyobb tengeri akváriuma az 1.4 millió 
liter sós vizet magába foglaló cápaakvárium, melyben 8 db 
kétméteres cápa és több száz színpompás egyéb fajta hal 
úszkál békés nyugalomban. Láttak még óriás teknősöket, 
pókokat és skorpiókat, kaméleonokat természetesen ők sem 
szabadon vannak. Ázsia és Afrika gyönyörű és érintetlen 
tavaiban élő halakat láthattak az eredetihez hű környezetben, 
fantasztikus zöld vízinövények és sziklák között. Itt a 
piranják a „sztárok”, hiába, a hírük nem tökéletes… nagyon 
izgalmas, látványos, élményekben gazdag kirándulást tettek 
az idős klubtagok. Gyorsan teltek a napok, és elérkezett 
szeptember 25. szombat délelőtt. Lakóink közül négyen 
kisgyermeknek öltözve játékokkal a kezükben mondókával, 
ajándékkal köszöntötték az immár 35. éve megalakult „idős” 

  SZEPTEMBER - OKTÓBER
II.Rákóczi Ferenc Nyugdíjasklub tagjait. A készülődés, az 
ünnepségen való szereplés kifárasztotta „fiataljainkat”, a 
„hatéveseket”, (intézményünk hat éve működik), hisz az 
átlagéletkor 83 év, még ha nem is ezt látta jelenlévő 440 
idős ember. Ez az Ő napjuk volt, hiszen az IDŐSEKET 
köszöntöttük ezen a napon. Az Idősek Otthonában október 
2-án az UNIVERSAL TRIO népszerű régi slágerekkel, operett 
dalokkal, nótákkal köszöntötte a lakókat, kik meghatottan 
dudorászták az ismert dallamokat. A néphagyomány szerint 
Teréz napja hagyományos szüretkezdő nap volt, amit 
mi is szüreti mulatsággal tettünk emlékezetessé. Reggel 
korán bedagasztottuk a töpörtős pogácsát, majd a délelőtt 
folyamán ínycsiklandó illatok terjedtek az épületben, míg 
sült a finom pogácsa. Mielőtt elfogyasztottuk volna az édes 
szőlőt, és a pogácsát, megjelent „nótás Pityu a két csalogány” 
kíséretében, majd „az asszonykórus” szüreti dalokkal 
szórakoztatta a hallgatóságot. Egy kis közös éneklés tette 
még hangulatosabbá a délelőtti programot.

Nemcsak az idősek kirándultak Budapestre, az intézmény 
dolgozói és hozzátartozóik is tettek egy kirándulást 
fővárosunkba. A Nemzeti Színházba látogattunk el, ahol 
Móricz Zsigmond: Úri muri című művét néztük meg 
nagyszerű színészek előadásában. A színpadi technika, a 
díszlettervező munkája dicséretet érdemel, tökéletes volt. 
Valahol a Berettyó mellett játszódó történetben egy kocsmát 
láttunk, ahol eltűnnek balra a zenészek, jobbra felemelkedett 
egy fehér ágy, majd újra a nádasban vagyunk, a kocsmában 
ahol iszik, és megint iszik a vendégsereg, szól a muzsika, 
ahol folyik az úri-muri.  

László Zsolt, Schell Judit, Stohl András, Kulka János, 
Hollósi Frigyes, Garas Dezső, csak néhány név az ismert 
művészek közül, akiktől olyan előadást láttunk, mely hosszú 
ideig emlékezetes marad számunkra. 

„Megjött az Ősz, s ecsetét elővette, 
Tarka színeket festett a falevelekre. 
Sárgát kavart, hol gyönyörű vöröset 
Rajzolt sok-sok apró narancsos köröket. 
Szebbnél szebb színek olvadtak egymásba, 
S lett az erdő a szivárvány pompás földi mása.”
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JOGI ROVAT

                                                  Az illetékekről, az illetéktörvény 2010. évi változásairól 

Az illetékekről, azon belül az év közben bekövetkező 
változásokról, az örökösödési illetékfizetési kötelezettség 
megszűnéséről érdeklődött – a Főszerkesztő Asszonyon 
keresztül – egy Kedves Olvasó. Bevallom, a témában abszolút 
járatlan vagyok, és tisztes polgárként fizetek adót, illetéket, 
ha a hatóság, vagy az eljárás megköveteli – és természetesen, 
ha határozatban felhívják ezen kötelezettségemre a 
figyelmet, pláne, ha még csekket is mellékelnek.:). Ezt csak 
azért szerettem volna megjegyezni, hogy megköszönjem 
a kérdést és saját hasznomra válásként is értékeljem, hogy 
utána kellett most már „hivatalból” is néznem a jogszabályi 
háttérnek, a változásoknak. Íme, erre jutottam: (Forrás: www.
magyarorszag.hu; www.apeh.hu). 

Hogyan keletkezik az illetékfizetési kötelezettség? 
Az illetékekről szóló 1990. évi XCIII. törvény bevezető 
rendelkezései között deklarálja az illetékfizetési 
kötelezettségről szóló szabályokat, melyek értelmében 
„öröklés, ajándékozás és visszterhes vagyonátruházás 
esetén vagyonszerzési illetéket, a közigazgatási 
hatósági és bírósági eljárásért eljárási illetéket vagy az e 
törvényben meghatározott módon, de külön jogszabályban 
megállapított igazgatási, bírósági szolgáltatási díjat, a 
cégbíróságok törvényességi felügyeleti tevékenységéért 
felügyeleti illetéket kell fizetni.” Ezek közül az öröklési 
illetékkötelezettség az örökhagyó halála napján keletkezik. 
Az ajándékozási illetékkötelezettség ingatlan ajándékozása 
esetén az ajándékozási szerződés megkötése napján, bármely 
ingó, vagyoni értékű jog ajándékozása esetén a szerződésről 
kiállított okirat aláírása napján; vagy ha a szerződésről csak 
külföldön állítottak ki okiratot, azon a napon, amelyen az 
illetékkötelezettséget megalapító esemény bekövetkezett, 
valamint ha az ingó, a vagyoni értékű jog ajándékozásáról 
nem állítottak ki okiratot, a vagyonszerzéskor keletkezik. A 
visszterhes vagyonátruházási illetékkötelezettség a szerződés 
megkötése napján, vagy árverési vétel esetében az árverés 
napján, valamint ingatlannak, ingónak, vagyoni értékű jognak 
bírósági, hatósági határozattal történő megszerzése esetén a 
határozat jogerőre emelkedése napján, minden más esetben 
a vagyonszerzéskor keletkezik. Eljárási illetéket az eljárás 
megindítása iránti kérelem előterjesztésekor kell megfizetni. 

Az egyes illetékek mértékét a törvény pontosan 
szabályozza, ha megengednék, erre most nem térnék ki 
külön, csupán a 2010. januárjától és a nyáron bekövetkező 
változásokat említeném meg: 

2010. január 1-jével hatályba lépett módosítás elsősorban 
az ingatlanszerzés illetékét érintette, mégpedig úgy, hogy a 
lakásszerzés esetén fizetendő kedvezményes illeték mértéke 
lakásonként 4 millió forintig továbbra is 2 %, a forgalmi érték 
e feletti része után az eddigi 6 % helyett 4 %. Az új illeték 
mértékét a 2010. január 1. után illeték kiszabására bejelentett 
(az ingatlanügyi hatósághoz eljuttatott), vagy más módon 
az adóhatóság tudomására jutott vagyonszerzési ügyekben 
kellett először alkalmazni.

Jelentősen változott 2010. január 1-jétől a visszterhes 
vagyonátruházási illeték általános mértéke is, a korábbi 10 
%-ról 4 %-ra csökkent a fizetési kötelezettség, tehát az egyéb 
ingatlanok (például: garázs, üdülő) adás-vételét követően 
kevesebb illetéket kell fizetni.

Ami a Kedves Olvasót igazán érdekelheti, hogy 2010. 
augusztus 13-án kihirdetett módosítása az illetéktörvénynek.

A módosítás alapján az örökhagyó és az ajándékozó egyenes 
ági rokona (leszármazottai, felmenői) által megszerzett 
örökrész, illetve ajándék – annak értékétől függetlenül – 
mentes az illetékfizetés alól. Felhívom a figyelmet azonban 
arra, hogy a jogszabály-változással a törvényalkotó az egyenes 
ági rokonok közül csak a vérrokonok szerzését mentesítette 
az illeték megfizetése alól, így a mostoha és nevelt gyermek, 
valamint a mostoha és nevelőszülő fizetési kötelezettsége 
továbbra is fennáll. Viszont az örökbefogadáson alapuló 
rokoni kapcsolat az új szabályok értelmében mentességet 
élvez, mert egyenes ági rokoni kapcsolatnak minősül a 
módosító törvény szerint. Az egyenes ági rokonok közötti 
öröklést és ajándékozást a mentesség tényétől függetlenül 
ezután is be kell jelenteni az állami adóhatósághoz.

Kedves Olvasó! A hely szűkössége folytán csupán 
elenyésző tájékoztatást – szinte ízelítőt – tudtam adni az 
illetéktörvény szabályozási területeiből. Remélem, ebben is 
megtalálta azt az információt, amelyre kíváncsi volt. Várom 
továbbra is megtisztelő megkeresésüket! 

Tisztelettel: dr. Tóth Ágnes

KEDVES  GYEREKEK !
A Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ 

meghirdeti Rajzpályázatát
 Égi tollpihe száll a tájra,

 fehér csuhát húzva a fákra.
 Kívánok minden jót és ezernyi szépet.

 Kellemes Karácsonyt és Boldog Új Évet!  - címmel.
A pályázaton részt vehetnek az óvodások, az 1-4. és 
5-8. osztályos általános iskolai tanulók, minden kis-
gyermek, aki itt él kisvárosunkban. 

A pályázatra küldendő munkákat 
bármilyen technikával A/4-es méretben 
készítsétek el. Jó munkát kívánunk.
Az alkotásokat a Gyermekjóléti és Szo-
ciális Szolgáltató Központba, - Kossuth 
út 13. - juttassátok el Baloghné Julika 
nénihez
Beérkezési határidő: 2010.december 10. 
Eredményhirdetés: 2010. december 
17-én a Mindenki Karácsonya rendez-
vényen, ahol sok érdekes esemény vár 
rátok.
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   Szavalóverseny    „Itt van az ősz, itt van újra...”

Középiskolai katagóia:
Magyar Judit 9. osztályos /Tiszafölvár, Hajnóczy József Gimnázium tanulója/
Felnőtt kategória: Helyezések nélkül mindhárom induló egyforma díjazásban 
részesült. /ABC felsorolásban/
Terenyei Attiláné
Tóthné Mezei Angéla
Urbánné Kelemen Rózsa
Öröm volt nézni ezen az estébe nyúló versenyen az izguló arcokat, akár a 
versenyzőkét, akár a felkészítő óvónénikét, pedagógusokét és megjelent család-
tagokét. Köszönjük nekik, hogy akár szabadidejüket sem sajnálva ismét felvál-
lalták a felkészítés e nehéz feladatát. Hosszadalmas és fáradtságos volt a verseny 
megszervezése, de mindenki aki részt vett benne csak annyit mondott a végén 
-MEGÉRTE - és már a következő évi rendezésre gondolt, hogy hogyan lehetne 
még emelni a színvonalon. Bízom benne, hogy 2011-ben már a Közösségi Ház 
nagytermében találkozunk, mert „kinőjük” a tetőteret.
Madárbaráti üdvözlettel:
Feketéné Molnár Zsuzsanna /F.M.ZS.
vezetőségi tag, a vetélkedő levezetője 

Harmadik alkalommal rendezte meg a Madárbarát és 
Természetvédő Kör vers- és prózamondó versenyét október 
29-én. Nagy örömmel tudósíthatjuk az olvasóinkat az immár 
hagyományosnak nevezhető verseny sikeréről. 40 induló 
volt, minden korosztály képviseltette magát. Ebben az évben 
először indultak a vetélkedőn óvodások is, akik igen kitettek 
magukért, komoly, tartalmas, korosztályukhoz méltó versekkel 
neveztek. Szintén most volt az első év amikor középiskolást 
is köszönthettünk a benevezettek között. Megtisztelte 
jelenlétével a vetélkedőt Krizsán József polgármester úr, az 

alpolgármesterek, valamint többen a képviselő-testületből is. 
A szünetben vendégül láttuk a versenyzőket és vendégeinket 
egy kis frissítővel és süteménnyel. Vetítéssel egybekötött 
előadást tartott Dr. Tallósi Béla úr, a Hortobágyi Nemzeti Park 
területi munkatársa. Örömünkre szolgált, hogy a díjazottakon 
kívül szinte mindenkit apró ajándékkal is megtudtunk 
jutalmazni. Ezúton is szeretnénk kifejezni köszönetünket 
minden támogatónknak, díjakat felajánló segítőinknek és a 
technikai segítőknek.

A zsűri tagjai: Elnök: Hőnyi László , pedagógus, alpolgármester
Tagjai : Páldi Ernőné a RÁTE helyi csoportjának vezetője
Dr. Tóth Albert a Szolnoki Gazdasági Főiskola tanára.

A háromtagú zsűri sokszor került nehéz helyzetbe, de „férfi-
asan” ellátták feladatukat.
A vetélkedőn a következő eredmények születtek:
Óvodás kategória: /ABC/ felsorolásban. Itt minden indulót 
megajándékozott a zsűri.
Balogh Kamilla
Farkasinszky Csanád
Holovecz László
Lévai Valentina
Varczag Norbert

Általános Iskolás kategória:
alsó tagozat                                                                                
  I. helyezett: Milosits Kristóf 1. oszt.                          
 II. helyezett: Szőllősi Gréta 4. oszt.                         
III. helyezett: Busi Lívia 4. oszt.                           
Különdíj: Milosits Anna 4. oszt                                     
                                                                                                     

 Felső tagozat:
  I. helyezett: Korom Réka 6. oszt.
 II. helyezett: Hudra Veronika 8. oszt.
III. helyezett: Őze Lili 6. oszt.
Különdíj: Császi Eszter 8. oszt.
                Szelei Petra 5. osz.
                Török Nóra 8. oszt.
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                                                                                                                            Szavalóverseny

                                                                                                                           Szüreti bál 2010

CIVILEK

Rákóczi Lovasai szervezésében egy kis összefogás 
segítségével fergeteges szüreti bál volt a sportcsarnokban.

Az előző évek kárából tanulva, már nem ráfizetéssel lett 
megtartva a szüreti mulatság, de sajnos még mindig nem 
lehet a bevételt nemes célra felajánlani.

Kérdezem Novák Gyulát, mi az oka?
- Nincs összefogás, mindig az irigykedés van. Sajnos 

városunkra elég jellemző. A bállal kapcsolatban csak annyit 
mondanék el, hogy nagyobb bevételre lehetne szert tenni, 
hogy a bevételt jótékonysági célra tudnánk fordítani, mert 
így az emberek egy része azt hiszi, hogy milyen jól járunk 
ezzel a rendezvénnyel. Talán szívügye lenne a városunknak, 
ha többen tudnának részt vállalni a nemes cél érdekében, 
többen tudnának adakozni. A mulatság előtti felvonulás 
pedig szolgálja azt a célt, hogy akik nem tudnak részt 
venni a rendezvényeken, azok is értesüljenek arról, hogy 
városunkban van jó citerazenekar, gyönyörű szép lányaink és 
fiaink, akik ropják a táncot, vannak lovasaink, fogathajtóink, 
nyugdíjas énekkarunk és még lehetne sorolni, hogy mi 
minden van még, de a következő szüreti felvonulásra várjuk 
őket is. A következő szüreti bál a jótékonyság jegyében lesz 
meghirdetve, és talán akkor a felvonuláson részt vevők is 
belátnák, hogy ne kedvezményes jegy ellenében mutassák 

meg magukat, hanem egy nemes cél érdekében. 
- Azt gondolom, az emberek nem ilyenek, csak meg kell 

mutatni az irányt. Mi a meglátásod?
- A környező településeken az összefogás jól működik, 

most nekünk is ebbe az irányba kellene mozdulnunk, hogy egy 
szüreti bál legyen mindenki szívügye és a jótékonyság jegyében 
lesz meghirdetve, akár óvoda, iskola, játszótér fejlesztésre 
vagy netán egy utca karbantartására. Így talán elképzelhető, 
hogy minden civil szervezet és minden rákóczifalvi lakos 
beszáll a rendezvény sikerébe és így ezek után elmondhatja, 
hogy tett valamit a város érdekében. Remélhetőleg egy ilyen 
rendezvénysorozat jobban összekovácsolná városunkat és 
nagyobb lenne az összetartás.

- Kiknek köszönhető a mostani bál sikere?
- A Rákóczi Lovasai fiatal csapatának, a Néptánc 

együttesnek, a citerazenekarnak, a Gül Baba rózsáinak, 
a nyugdíjas klub énekkarának, a Kertbarát Körnek és a 
Lovas Szakosztálynak, illetve köszönet jár még a TISZ 
munkatársainak, a sportcsarnok személyzetének. Itt már 
látszik valami összefogás. Nagyon jó volt a zenekar. Most 
mutatkozott be Rákóczifalván Hubai Veronika és Rácz 
Aladár. Úgy érzem, hogy nagy sikerük volt, mindenki jól 
érezte magát.                                                     Jobbágyné

TEGYÜNK EGYÜTT KÖZÖSEN VÁROSUNKÉRT!
A fenti cikk kapcsán fogalmazódott meg bennünk, hogy összefogásra hívjuk fel a város 

nem kis számú civilszervezeteit és lakosságát.
Úgy gondoltuk, hogy egy Farsangi bál keretén belül meg tudjuk mozgatni azt az erőt, 

amely a településen fellelhető.
Terveink szerint a bál 2011. február 12-én lesz, 

melynek bevételét – várhatóan több százezer forintot – egy nemes cél érdekében, a város legfiatalabb lakóinak komfort-
érzetének javítására fordítanánk 

(az összegyűlt összeg nagyságának ismeretében esetleg letétbe helyeznénk egy majdani játszótér építésének saját 
erejéhez, vagy az óvoda és bölcsőde játékkészletét bővítenénk).

Előre várjuk jelentkezésüket és felajánlásaikat!
A szervezők: Novák Gyula   Rákóczi Lovasai  06/30-6062113                        

Jobbágyné Incze Erzsébet  Rákóczi Lap BKKE    06/30-9856969
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Szüreti bál margójára

Hubai Veronika és Rácz Aladár szolgáltatta a zenét a mulatságon. 
Mivel Veronika rákóczifalvi származású, így gondoltam, hogy mások 
is megismerhessék őket a lap hasábjain keresztül. 

- Hogyan került a zene közelébe?
- Volt egy közös ismerősünk, ő egy énektanár hölgy volt, Terjéki 

Katalin, kinek kikértem a véleményét, hogy érdemes-e nekem az 
énekléssel foglalkozni, ki mikor meghallgatott, tanácsolta, hogy 
képezzem magam, mert érdemes.

- Milyen sikereid voltak már eddig?
- Rengeteg bál, családi rendezvény, lakodalom. Ez mind-mind 

sikerélmény. Látom az emberek arcát, velem együtt énekelnek, jól érzik 
magukat és az utcán megismernek. Csodálatos érzés.

- Tanultad a zenét?
- Nem, igazából csak énekelni tanultam. Énektanárhoz jártam két 

évet, de még mindig szeretném képezni magamat. Szükséges, hogy 
folyamatosan képezzem magamat. Jelenleg Bálint Erikánál tanulok, aki 
tudja biztosítani a szinten tartásomat.

- Kell valamilyen vizsgát tenni a működéshez?
- Igen, az Országos Szórakoztató Zenei Központ adja az engedélyt, 

ami feljogosít arra, hogy nyilvánosan szerepeljünk.
- Hogyan ismerkedtetek meg Aladárral?
- Terjéki Katalinon keresztül. Aliék kerestek egy énekesnőt, Katával 

elég jó kapcsolatban voltak és Kata ajánlott Aliéknak. Meghallgattak, 
tetszett és onnan elindult egy folyamat. Elég kevés nótát tudtam, ami 
színpadra vihető volt. Ali az akkori társával szakított és mindenképpen 
kellett neki egy társ. Jól összeszoktunk, elég nagy sikereket arattunk, 
de nálunk is volt egy év kihagyás. Majd újrakezdtük, már 5-6 éve 
folytatjuk a sikerszériát.

- Jómagam Szajolban hallottalak benneteket először és akkor 
eldöntöttem, hogy mindenképpen kell halljalak hazai rendezvényen 
benneteket. Jómagam és mások ajánlására, Novák Gyula engedett az 
unszolásnak. Szerencsére másnak is ez volt a véleménye, hogy nem kell 
nekünk más zenekar, mikor van helybeli is. Mik a következő terveitek? 
Zenélésből szeretnétek megélni, vagy dolgoztok valahol?

- Természetesen mindketten dolgozunk. Ali szobafestő, jómagam 
pénzügyi tanácsadó munkakörben dolgozom. Ali stúdiómunkát is 
végez amatőr zenekaroknak, csak hétvégeken zenélünk. Ali mondja, 
hogy neki kötelező, mert zenészcsaládból származik és őt hajtja a vére. 
Ezenkívül zeneszerzés, szövegírás is belefér. Sajnos ez csak kiegészítő 
tevékenység, amit örömmel végzünk. 

- A zenélésnek szezonja van, báli szezon, lakodalmas szezon. 
Mennyire kell előre kötni a szerződést a zenélésre?

- Azt mondom, hogy időben. Mihelyt meg van az időpont, ajánlatos. Van, 
aki már előre egy évvel megköti a szerződést. A hirtelen ötlet elég nehéz.

- Hogy éreztétek, milyen volt a rákóczifalvi szüreti bál? 
- Fantasztikus volt a közönség, a hangulat, mindenkinek jókedve 

volt. Ez sokkal többet ért, mint a pénz. Hajnal három órakor még tele 
volt a táncparkett. Ez mindent elmond.

- Volt-e valahol különösebb megmérettetés?
- Részt vettünk a Nemzetközi Lakodalmas Zenekarok Fesztiválján, 

ahol mi harmadik helyezést értünk el Szentlőrincen. 
- Milyen érzés volt hazai közönség előtt játszani? Izgultál?
- Nagyon jó érzés volt és nagyon izgultam. 
-Továbbiakban sok sikert kívánunk Nektek és találkozunk februárban.                    

Jobbágyné
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                                                                                                November 11. Szent Márton napja

                                                                                                                      Radnóti Miklós

ÉVFORDULÓK

A legenda szerint Szent Márton 
a Római Birodalom Pannónia 
tartományának Savaria nevű városában 
(mai Szombathely) látta meg a 
napvilágot 316-ban vagy 317-ben egy 
római tribunus (elöljáró) fiaként. A 
római császár katonájaként szolgáló 
Márton a franciaországi Amiens 

városában egy hideg téli estén odaadta meleg köpenyének felét 
egy nélkülöző koldusnak. Aznap éjszaka álmában megjelent 
Jézus a koldus alakjában. Innentől kezdve nem a hadsereget, 
hanem Istent szolgálta, megkeresztelkedett. Misszionáriusként 
sok jót cselekedett. Jóságáról még életében legendák keringtek, 
püspökké akarták szentelni. A monda szerint mikor ennek 
hírét vette, az érte jövő küldöttek elől nagy alázatosságában 
a ludak óljába bújt. A szárnyasok azonban gágogásukkal, 
szárnyuk verdesésével óriási zajt csaptak, így elárulva Márton 
rejtekhelyét. Mártont 371-ben püspökké szentelték és haláláig, 
398-ig Tours-ban segítette a rászorulókat.

Szent Márton kultusza a Pannónia területén már a 
honfoglalás előtt is virágzott. Szent István tisztelete jeléül 
a zászlaira a hadvezér Márton képét festette. A hagyomány 
szerint a szent egy álomban sietett a király és az ország 
védelmére. Így Szent Márton Szűz Mária után az ország 
patrónusa lett. A pannonhalmi bencés apátság is Márton 
tiszteletére épült azon a helyen (Savaria Sicca), ahol az egyik 
hagyomány szerint a szent született. A legújabb kutatások 
viszont minden kétséget kizáróan bizonyítják, hogy Márton 
szülővárosa Savaria, vagyis Szombathely.

Egy másik változat szerint ez a hagyomány a római 
időkre nyúlik vissza. November 11-e a naptárban ősidők 
óta a téli évnegyed kezdő napja: megkóstolták az új bort 
és az új termés is kitartott bőven, így nagy eszem-iszomot 
tartottak, hogy jövőre is jó termés legyen mindenhol. A 
rómaiak Aesculapiust, az orvosistent ünnepelték ilyenkor, 
s ludat öltek, amely a hadisten, Mars szent madara volt. 
(A madarak gágogásukkal egyszer megmentették Rómát a 
gallok éjszakai orv rajtaütésétől.) A keresztény naptárban 
is ez alapján kapott helyet: a lúd római neve “avis Martis” 
(Mars isten madara); régi szófejtéssel „Márton madara”-
ként ünnepelték, így nem kellett eltérni a lúdlakomák 
évnegyedkezdő római szokásától. A reformációnak korában 
is folytatódott a hagyomány: a protestánsok Luther Márton 
neve napján emelgették a poharaikat ilyenkor.

A Márton-napi liba-lakomáról szóló első írásos beszámoló 
1171-ből származik. Akkoriban ez inkább azzal volt 
kapcsolatba hozható, hogy Szent Márton napja jelentette 
a paraszti év végét, a népszokás szerint ilyenkor zárták le 
az éves gazdasági munkákat, kezdetét vette a természet téli 
pihenő időszaka. A cselédek ilyenkor kapták meg évi bérüket 
és hozzá ráadásként egy libát, mert a szárnyasok nyáron 
felduzzadt hadát a tél beállta előtt meg kellett tizedelni. E 
napon kóstolták meg az újbort és vágtak le először tömött 
libákat. Ám e szokás gyökerei is mélyebbre, az aratási 
időszak végén álló pogány állatvágási ünnepekre nyúlnak 
vissza, amelyeket a kereszténység így vett át.

65 éve, 1944. november 9-én szenvedett vértanúhalált Radnóti Miklós, a 20. 
század egyik legjelentősebb magyar költője (*1909). Tanulmányait Budapesten 
kezdte, majd a Szegedi Ferenc József Tudományegyetem bölcsészeti karának 
magyar-francia szakán folytatta. Korán kapcsolatba került irodalmi körökkel, 
barátaival 1928 címmel rövid életű lapot adtak ki, amelyben Radnóti publikálta 
verseit. 1929-30-ban részt vett a Kortárs című folyóirat megalapításában és 
szerkesztői munkájában. 1931-ben bekapcsolódott a Szegedi Fiatalok Művészeti 
Kollégiumának tevékenységébe.

1934-ben a bölcsészettudományok doktorává avatták. A Nyugat 3. nemzedéke 
munkatársa lett. 1935 augusztus 11-én feleségül vette Gyarmati Fannit. 1940-
ben megjelent a Vas Istvánnal közösen fordított Guillaume Apollinaire válogatott 
versei. Szeptember 6-tól munkaszolgálatra hívták be. 1941 októberében sajtó alá 
rendezte József Attila fiatalkori verseit. 1942-ben a Hungária Kiadó gondozásában 
megjelent külön füzet formájában Naptár című verses füzete. Március 15-én 
részt vett a Történelmi Emlékbizottság kezdeményezte háborúellenes tüntetésen. 
Július 1-jén újabb munkaszolgálatos behívót kapott. Aláírásgyűjtés kezdődött a 
kiszabadítása érdekében. 1943. május 2-án a budapesti Szent István Bazilikában 
megkeresztelkedett. Május 18-án újabb munkaszolgálatra hívták be. Az ukrán 
fronton teljesített szolgálatot. 1944 májusában Radnóti egységét a jugoszláviai Bor 
melletti munkatáborba vezényelték. Június 2-án érkezett meg a Lager Heidenauba. 
Augusztus végén Győr mellé vezényelték, ahol a már menni sem tudó költőt 
agyonlőtték a katonák, tömegsírba temették el. 18 hónappal később exhumálták és 
ekkor találták meg zubbonya zsebében a noteszét, benne utolsó verseivel.

A borítón: Szent Márton püspök képe.
Forrás: internet.
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GONDOLATOK
   Reklámtortúra

I.      Az ezek megőrültek című agymenesztőben a részt-
vevők nem most őrültek meg, világéletükben hü-
lyék voltak.

II.   Addig számolgatnak a 98 %-os különadóról, hogy 
rövidesen a fizetésen is annyi lesz.

III.  A MAL Zrt. be fogja bizonyítani, hogy a víz nem lú-
gos, hanem még a szocializmusból itt maradt vörös 
zászlókat mosták, azért lett „sajnos az iszap elszí-
neződve”. 

IV.  Még mindig az 1954. Labdarúgó VB döntőről megy 
a vita. Volt dopping, nem volt, pedig 56 éve nem 
dumálni, hanem edzeni kellene. 

V.     Azt mondják, a 21 szerencseszám. ’89 óta pont eny-
nyi múlt el …, és úgy néz ki nem az.

VI.  Napóleon azt mondta, ha a „Kínai Sárkány” felébred 
nagy baj lesz. Felébredt.

VII. Oda jutottunk, hogy „étrendkiegészítőből és vita-
minból” is jól lakhatunk, így tényleg nem kell álla-
tot tartani és zöldséget termelni.

Balázs Antal

Nostradamus
Vérnarancs 2010

A rendszerváltás óta nem talált magának arcot 
Rákóczifalva, ezért nem vonzó a település, nem indult el a 
várva várt fejlődés sem. Persze az elvárások megvannak, sőt 
egyre követelődzőbbek lettek. 

Igaz, ami igaz, jó lenne szép és rendezett körülmények 
között élni, de ahhoz teljesen új és dinamikusabb hozzáállással 
lehet csak eljutni. Alapvető probléma nem a pénz hiánya, 
hanem a pozitív fogadókészség. Ez nincs meg a városban. 
Például, ha várost mondunk, rögtön rátromfolnak: Ez tanya!!! 
Ha valamit csinál valaki. Minek az!!! 

Azok a vállalkozók, akik befektetnének, ilyen negatív 
hozzáállást nem tudnak kezelni, sőt a helyzet az, hogy nem 
is akarnak, mert ők a saját vállalkozásukat intézik és ezekkel 
a problémákkal nem foglalkoznak, hanem olyan településen 
próbálkoznak, ahol pozitívan állnak hozzájuk.

Még sok település küzd ezzel a gonddal, csak hát mi itt 
élünk. Az autópálya hiányát is fel szokták hozni, de Egerbe 
sem vezet, Berekfürdőre és Cserkeszőlőre sem. 

Tehát ez sem ok arra, hogy nem dinamizálódik 
Rákóczifalva.

A helyzet az, hogy amilyük van, azt pozitívan hirdetik 
országnak világnak. Ez pedig eljut olyan emberekhez, 
akik pénzzel rendelkeznek…. és elindul a fejlődés. Itt van 
Martfű, ahol még a Tisza márkanevet is elvették tőlük. Most 
47 szobás szálloda, kastély, strand, nem is akármilyen, vízi 
színpad épült néhány év alatt. 

Csak megjegyzem ’97-ben Schwajda György igazgató 
úr, a Szigligeti Színház akkori igazgatója örömmel fogadta 

a lehetőséget, hogy a Kastély gödörben nyári színházat 
alakítson ki.

A negatív hozzáállás meghozta az „eredményt”. Minek 
ide kastély, meg színház, mikor út sincs. Azóta sincs út, de 
a kitörésünk már örökre elveszett, mert Martfűn áll a vízi 
színpad, a kastély. 

Azt gondolom a helyben toporgásnak ez az oka. Csípőből 
elutasítanak mindent, aztán meg irigyelnek más településeket, 
hogy fejlődnek és milyen szépek. 

Széchenyi István jó 150 évvel megírta, ha azt akarják, 
hogy egy településnek megtartó ereje legyen, a termelést kell 
növelni és a kultúrához való viszonyt kell erősíteni. 

Ebben a gondolatban minden benne van és a múzeum 
azért próbál magas színvonalon dolgozni. A vállalkozók 
ezért segítik munkánkat. 

A legújabb és meghatározó segítség a Szabados Károly 
vállalkozásában üzemelő 4 buszon látható reklámja a 
múzeumnak. Ezek a buszok egész Európában hirdetik ezután 
Rákóczifalvát és a múzeumot. 

Az együttműködés alapja a minőség és pozitív gondolkodás. 
Ez felelősség is, de lehetőség is mindkettőnek, hiszen ezek a 
buszok olyan múzeumot reklámoznak, amiről biztosan tudják 
az ide érkezők, nem csalódnak. A múzeum pedig ezekkel a 
buszokkal célirányosan is tudja egész Európából hozatni az 
érdeklődőket. 

Ez még rengeteg munka, mégis már külföldön is tudnak 
a múzeumról. 

Hogy ne legyen képzavar, a múzeumról a médiumokban 
megjelent írások, fotók és filmek, személyes engedélyemmel 
történhetnek csak, hiszen ott van az aláírásom. (Anyagilag 
az elmúlt 4 évben nem terhelték az önkormányzatot.) Ennek 
köszönhetően rövidesen köszönthetjük a 25000. látogatót. 
Pályázatunk 10 darab óriás macija pedig országos és 
nemzetközi bemutatókra készül. Reklámértékük a városnak 
felbecsülhetetlen, hiszen olyan érdeklődésre számíthatunk, 
amit nem érzelemből szabad majd kezelni, mert ’89 óta 
ebben a hibában toporgunk. 

Balázs Antal
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GONDOLATOK
                                                                                                           Az ember társas lény?

Már Arisztotelész is megfogalmazta, az ember társas lény. 
Nem magányra, remete életre lett teremtve. Együtt élünk szűkebb 
és tágabb körben rokonainkkal, barátainkkal, szomszédainkkal. 
Sokan vagyunk, sokfélék, ettől színes az élet. 

Az utóbbi évtizedekben kibontakozó demokrácia, 
szabatosság, túlfűtött öntudatos individualista érzések 
elhatalmasodása nagyban megváltoztatta az addig csendesen, 
fegyelmezett kordában tartott társadalom gondolkodását, 
viselkedését. 

Talán törvényszerű is, hogy az új, addig csak filmekben 
látott lehetőségekkel, élethelyzetekkel nem mindig bántunk 
megfelelően. Megindult a rétegződés a társadalmon belül, 
elkezdődött a magántőkék utáni mérhetetlen hajsza. Dolgozni 
reggeltől estig, hétfőtől vasárnapig 1-2-3 munkahelyen. 
Ez elindított egy olyan káros lavinát, amelynek ki tudja 
milyen következményei vannak és lesznek. Nincs idő sem 
a gyerekre, sem a barátra, sem önmagunkra. Már jelen van 
az első „neveletlen szülő neveletlen gyermeke” társadalmi 
réteg. Akit nem emberi szerető szó nevel, hanem a televízió, 
attól kevésbé várható el a közösségi lét igénye, a társadalmi 
önkontroll zsigerekből jövő betartása. Akinek viszont 
van ideje, mert pl. nincs munkahelye, 
általánosságban elmondható, ez a réteg 
ezt a helyzetet nem tudja kezelni, nincs 
jövőképe, a kilátástalanság, a pénztelenség 
nyomorítja lelkét. 

A  megoldhatatlannak tűnő gondok, 
a válság,  gyógyíthatatlan betegségek, 
a bűnözés, környezeti katasztrófák stb. 
mind-mind behálózzák mindennapjainkat, 
ott motoszkálnak gondolatainkban, szítva 
félelmeink tüzét, melynek a média az 
egyik fő mozgatója.

Elgondolkoztak már Önök, hogyan 
lehetne ezen változtatni, mit kellene 
csinálni? Ne értsenek félre, nem 
okoskodni akarok, de egy közös gondolkodásra meghívom 
Önöket. Az ősközösségbe, ahol még mindenki egyenlő volt 
és boldog már nem mehetünk vissza. Nekünk a mai világban 
kell megtalálni kiegyensúlyozott helyünket. A történelemből 
viszont kereshetünk időszakokat, amelyek esélyt mutathatnak. 
Úgy gondolom, azok voltak az úgynevezett boldog békeidők, 
amikor az emberek kisebb-nagyobb közösségekhez tartoztak, 
a másik emberben barátot kívántak látni, nem ellenséget, hátsó 
szándék nélkül nyújtottak emberi kezet üdvözléshez, házukba 
való beinvitáláshoz, és nem torzította irigység az emberi 
szándékot. Nézzük meg mai helyzetünket. Sajnos nem sokan 
keresik a közösségi életet, bár ennek ellent mond látszani 
az a tény, hogy településünkön 30 körüli a civil szervezetek 
száma, de a közöttük lévő konstruktív együttműködés igen 
döcögősnek mondható. Mindenki teszi a maga dolgát, de az 
együtt végzett tevékenységek száma mindössze egy-kettő.

Kritizálni, az esetleges hibákat felnagyítani a legkönnyebb 
dolog a világon. Egy bevégzett munkát utólag felülbírálni az 
nagyon megy, benne részt venni, segíteni az már kevésbé. 

Kritizálni csak azt lehet, aki tesz valamit. Egy-két példa, 
mire is gondolok: újságunkat lassan két évtizede egy lelkes 
csapat írja, szerkeszti minden anyagi juttatás nélkül. Ez sok 
ember számára hihetetlen, elképzelhetetlen, hogy valakik nem 
pénzért dolgoznak. Különösen választások idején kerülnek elő 
rosszindulatú találgatások, ki, mennyit, hogyan, miből stb. 

De számtalan arcul csapást kap a macimúzeum is. Öt évvel 
ezelőtt megnyitotta kapuit, azóta folyamatosan fejlődnek, 
rendszeresen kiállításokat szerveznek, próbálják a kulturális 
értékeket a település lakóihoz a legközelebb vinni. Mindezért 
cserébe szájára vette a „falu”, mit akar „balázstóni” a macijaival, 
mibe kerül ez az önkormányzatnak? A pocskondiázók egy része 
talán még nem is járt az épületben. Rajtuk kívül tett-e bárki is 
valamilyen maradandó értéket a település kulturális életében? 
Nézzünk szembe a tényekkel! Ha idelátogatnak vendégek, 
a településen mit tudunk megmutatni a Macimúzeumon 
kívül, amelyik még vasárnap is nyitva tart? Szerintem ne 
gondolkodjanak sokáig, mert a templomon, a Varsány közösségi 
házon és a Tisza parton kívül más nem jut az eszükbe. Ezért 
érthetetlen, ha van egy kis csapat, akik dolgoznak, alkotnak, 
akkor azt miért nem ismerjük el, a méltatlan bántások helyett 

miért nem segítünk inkább! Az is elgondolkodtató, hogy a 
helyi értékeinket nem becsüljük, míg máshol tárt karokkal 
várják azt. Régi bölcsesség: senki nem lehet próféta a saját 
hazájában. Talán azért, mert a szűkebb közösségben nemcsak 
az erényeinket ismerik, hanem hibáinkat, gyengéinket is, vagy 
azért, mert az emberek önzők, irigyek, okosabbnak akarnak 
látszani, mások örömét lelkesedését elvenni. Ez mérhetetlenül 
szomorú, hiszen hogy lesz ebből fejlődés, elmozdulás?

Csak úgy, ha megpróbálunk nem közönyösen, főleg nem 
támadólag egy közösség életébe tartalmasan bekapcsolódni. 
Az ember társas lény! Szüksége van támogató környezetre, 
inspiráló hatásokra, elismerésre, buzdító kiállásra. Ha ezt 
tudjuk nyújtani mások felé, idővel meg lesz az eredménye, 
mert mi magunk is ezt kapjuk vissza. Ez nem utópia! Hit az 
emberekben!

Nem elég csak azt látni, hogy morális, erkölcsi válságban a 
világ. Maguktól a dolgok változni nem fognak. A problémákat 
csak nézni, mellette elmenni, felelőtlen hozzáállás! 

Ön melyik táborba tartozik?                                       TPE

  Mindenki karácsonya (civilszervezetek összefogásával)
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

Csak néhány napja annak, hogy hazaérkeztünk 
egy nagyobb utazásról. Karintiában, Stájerországban, 
Tirolban, a Dolomitokban, no meg Velencében jártunk. 
Még nagyon frissek az emlékek, még zsigereinkben 
érezzük az utazás fáradalmait, de egy dologban már most 
biztosak vagyunk: ismét feledhetetlen élményekben volt 
részünk. Alább következzen hát néhány villanás a megélt 
történésekből.

1.
Karintiában, Ausztria eme legdélibb tartományában, 

nem először jártunk. Mindazonáltal a táj szépsége, a 
történelmi emlékek most is ugyanúgy magával ragadtak 
bennünket, mint korábban. A kellemes mediterrán 
klíma helyett azonban most egyenesen a tél fogadott 
bennünket. Október végi hóruhát öltött a vidék, s a tavak 
partjára meredeken leszakadó hegyoldalak hóbunda alatt 
álmodoztak a nyárról. Havazásból, havasesőből persze 
nekünk is jutott bőven. Miközben a hochosterwitzi erődbe 
kapaszkodtunk fölfelé, kaptunk az égi áldásból eleget.

Ez a középkori vár egyébként védműveivel együtt 
amolyan tartományi jelkép. Méltóságteljesen, igazi 
sasfészekként ül egy kúpalakú hegy tetején. 

Az okiratok valamikor a 860-as években említették 
először, s tulajdonosai azok az Osterwitzek voltak, akik 
a XIII. századtól királyi pohárnokként serénykedtek az 
osztrák udvarban. Persze az idő felettük is eljárt. Amikor 
a család fiágon kihalt, az erődítmény a Khevenhüller 
családra testálódott. Ma is ők birtokolják a különös 
szépségű építményt. Pontosabban az utolsó Khevenhüller 
ez év márciusában visszaadta életét a Teremtőjének, de 
maradt utána húsz unoka, akik más-más néven ugyan, de 
őrzik továbbra is a családi örökséget.

Noha Osterwitzek, Khevenhüllerek nem járnak 
már közöttünk, a vár mégis dacol az elmúlással. 
Jelenlegi formája most is hűen tükrözi azt a 16. századi 
arculatot, amelyet Georg Khevenhüller báró építkezései 
kölcsönöztek neki. Ő alakíttatta ki ugyanis azt a 14 kapus 
várutat, amely falakkal szegélyezve tekeredik fel a hegyre, 
amelyről joggal mondhatjuk, hogy egyedülálló megoldás 
az európai várépítészetben. Nem is csoda, ha ma Ausztria 
álomváraként emlegeti a világ ezt az erődítményt, s Walt 

Disney számára is mintául szolgált, amikor a Hófehérke 
és a hét törpe c. rajzfilm készült. 

2. 
Klagenfurt, Karintia fővárosa, az olasz és szlovén határ 

közelében amolyan itáliai arculatú település. Mondhatnám 
azt is, hogy hangulatos kisváros. Csakhát nem egészen 
kisvárosi méretekkel bír. 

Talán a XII. században alapították. De lehetséges, hogy 
már korábban is laktak emberek arrafelé. Mindenesetre a 
mai város főterének egyik látványossága – az úgynevezett 
Sárkány-kút – a városalapítást illetően a mondák világába 
repíti az ember képzeletét. A hagyomány ugyanis úgy tartja, 
hogy egykoron egy hatalmas sárkánnyal, a Lindwurmmal 
kellett megküzdeni a városalapító atyáknak. Lindwurm 
a közeli Wörther-tó mellett magasodó Karavanka 
hegységben lakott, s onnan járt le a mocsaras völgybe, hol 
szűz leány vagy tehén volt az áldozata. Míg nem egyszer 
megelégelték az emberek az állat zsarnokoskodását, és egy 
cselvetéssel belepusztították a mocsárba. Így történt, vagy 
nem így? Ma már ne kutassuk. Tény, hogy a sárkány ma 
is a város jelképe, címerpajzsának főalakja is Lindwurm. 
Meg aztán a múzeumban is büszkén mutogatnak egy 
„sárkánykoponyát”. Ami valójában nem más, mint egy 
hajdani ősállat fejlelete. Azt mondják a főtéren 1593-ban 
felállított díszkút főalakját is róla mintázták.

/folytatjuk/
Czirmayné Kocsis Róza

   Amerre a nap lejár



RÁKÓCZI RÁKÓCZIRÁKÓCZI RÁKÓCZI

23

                                                                                           Az egészséges beszéd fejlődése

JÓ TANÁCSOK

Előző számunkban cikksorozatot indítottunk, mely 
elsősorban szülőknek szól. Szeretnénk azoknak a családoknak 
segíteni, akiknek gyermeke valamely területen a normáltól 
eltérő módon és ütemben fejlődik.

A mozgásfejlődés mellett a másik nagy terület, amelyről 
szólunk, a beszéd fejlődése. 

Gyermekeinket a beszéden keresztül neveljük. Nevelésük 
elsődleges és legfontosabb színtere a család. 

Napjainkban jellemzően megváltozott a család szerkezete 
– (nemcsak az édesanya maradhat gyesen, a bölcsődei ellátást 
6 hónapos kortól igénybe lehet venni, vásárlás közben 
gyermekmegőrző játéksarok működik, stb.)

Megváltozott az életritmusunk - reggeli rohanások, 
készülődések, kényelmi szempontok: a gyermek helyett 
minden előkészítve,- felgyorsult a beszédtempónk, melyet 
állandó, erős háttérzaj kísér- utcazaj, háztartási eszközök 
zaja, és a szinte mindig bekapcsolt rádió, tv, számítógép, 
stb. 

Sajnos, még sorolhatnám azokat a tényezőket, melyek 
hatással (negatív hatással) lehetnek a csecsemő, vagy 
kisgyermek beszédfejlődésére. 

 A zavartalan beszédfejlődés feltétele a gyermek ép hallása, 
ép idegrendszere, és a beszédszervek épsége. Mindezekhez 
kell, hogy kapcsolódjon a jól és sokat beszélő környezet, a 
jó beszédminta. Minden készség kialakulásának megvannak 
a meghatározott szakaszai, így a beszédfejlődésnek is. Az 
egészséges beszéd fejlődése születésünk pillanatától, az 
első hang produkálásától indul. Ez ugyan még akaratunktól 
független reflex megnyilvánulás.  

6-8 hetes kortól már változatosabb hangokat hallunk, ez a 
gőgicsélés időszaka. 

Kb. a 3. hónaptól a beszédszervek játéka, az érzelmi állapot 

kinyilvánítása jellemző. Ez a gagyogás megjelenésének 
ideje, egyre gazdagabb, változatosabb lesz a hangkészlete. 
Ekkor hallhatjuk már az ún. köszöntő hangokat,melyeket pl. 
a szobába lépve, örömét kifejezve produkál.

6 hónaptól a gagyogás időszakának második szakaszát 
figyelhetjük meg, ekkortól már csak az anyanyelvben 
jelenlévő hangokat hangoztatja. Ebben az időszakban jelenik 
meg az utánzás. 

Ez az a kor, amikor a látásnak legalább olyan nagy szerepe 
van, mint a hallásnak. Ezért fontos az élő beszéd, a szemtől-
szembe történő beszélgetés. 

Azt is fontos megemlíteni, hogy az első szavak kimondását 
megelőzi a beszéd megértése. Megérti kérésünket, „add ide”, 
„keresd meg” és a tiltó szót is. 

A gagyogás időszakához köthetjük az echolálást, amikor 
a sokszor hallott szavakat, szótagokat jelentés nélkül ismétli: 
pa-pa-pa, ba-ba stb. Ez tehát egy akaratlagos utánzás, amit 
azért tesz, mert örömet jelent számára. 

Az első szavak 1 éves kor körül jelennek meg, de ez 
csak iránymutató. Az egyéni eltérések gyermekenként is 
megfigyelhetőek, de eltérő a kisfiúk és kislányok fejlődése 
is, a lányok hamarabb tanulnak meg beszélni, mint a fiúk. 

2, 2 és fél éves korra szókapcsolatokat, rövid mondatokat 
alkotnak.

 A helyes beszéd kialakulását befolyásolhatja a gyermek 
gyakori, elhúzódó hurutos betegsége, fülproblémák, 
hallássérülés. 

Ha a szülő gyermekénél szopási-nyelési problémát 
tapasztal, a gagyogás elmaradását, késését észleli, vagy 
a beszédfejlődés az előbb említettektől eltérő, érdemes 
logopédushoz fordulnia. 

K.G

Olvasói
levél
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ÍZUTAZÁS

Kedves Olvasóink!
Az ízek világában tett utazásainkat az orosz konyha 

bemutatásával folytatjuk. Olyan nagy kiterjedésű országban 
, mint Oroszország rendkívül sok tájjellegű ételt találunk. 
Közmondásuk szerint „ scsi és kása - ránk éltető hatással” , 
már jelzi is két alapvető alapanyagukat, a káposztát és a rizst. 
Nagy szerepe van konyhájukban a tésztaféléknek és a sötét 
korpakenyér pedig mindig az asztalon található. Mint minden 
ország konyhájára, az övékre is jellemző a történelem hatása. 
Mikor a nyugati udvarok divatja elérte Oroszországot, a cári 
udvar sem maradhatott le. Megjelent az európai uralkodók 
asztalán a bélszín Stroganoff módra, valamint az édes cári 
omlett. De a legelőkelőbb orosz étel a fekete és a vörös 
kaviár. Alkohollal tálalva nagyszerű előétel. Külföldön 
Oroszország fekete aranyának is nevezik. Hagyományos 
levesek nélkül nem létezik orosz konyha, ilyen a scsi, a 
szoljanka, és az ucha /halleves /. Szeretik a zsíros, húsos 
ételeket, szívesen fogyasztanak vadat és halat is.Kedvelik a 
salátát is, de általában hússal, vagy hallal dúsítják. Nagy a 
választék süteményekből, édességekből. Közkedvelt italuk a 
savanyított kenyér leve, mely első olvasatban kissé bizarrnak 
tűnik, de erősíti az immunrendszert és közérzetjavító 
hatással bír. Aki rendszeresen fogyasztja, szinte sohasem lesz 
influenzás.

Szívesen készítenek befőtteket, savanyúságokat és 
rendszeresen tesznek el zöldségféléket télire, szárítanak 
gombát. A húst zsíron sütik a süteményeket pedig vajon.

Scsi: 1 fej friss fehérkáposzta, 2 szál sárgarépa, 2 
szál petrezselyemgyökér, 2 szem közepes burgonya, 1 db 
paradicsom, 1 fej vöröshagyma, só, bors, babérlevél. A 
megtisztított zöldségféléket és a hagymát csíkokra vágjuk, 
zsiradékon megdinszteljük, hozzáadjuk a legyalult káposztát. 
Forró vízzel / ha van maradék húslevessel / felöntjük. Fél 
fövésben hozzáadjuk a kockára vágott burgonyát és a 
paradicsomot, fűszerezzük és puhára főzzük.

Retkes borscs: 3 db közepes céklarépa, 20 dkg káposzta, 1 
retek, 1 fej hagyma, 2 dl tejföl, petrezselyemzöldje, só, 2 l víz. 
A megtisztított zöldségféléket csíkokra vágjuk és kevés sós 
forró vízben puhára pároljuk,. Hozzáöntjük a maradék vizet 
felforraljuk, majd lehűtjük. A retket apró darabokra vágjuk 
és a tejföllel elkeverjük, beleöntjük a levesbe. Óvatosan 
összekeverjük és meghintjük a petrezselyem zöldjével.

Kaukázusi csirke: 1,5 kg-os csirke, 2 db vöröshagyma, 1 
db sárgarépa, 1 db közepes zellergumó, 15 dkg friss uborka, 

2 db ecetes uborka, 4 kanál olaj, 15 dgk rizs, 4 kanál tejföl, 
só, bors,babérlevél. A megmosott csirkét darabjaira vágjuk 
és egy nagyobb edényben , melyet később sütőbe is tehetünk, 
elősütjük. Hozzátesszük a kockára vágott zöldségféléket és 
még 10 percig sütjük. Felöntjük 1 liter vízzel, hozzáöntjük a 
rizst, beletesszük a fűszereket és közepesen forró sütőben kb. 
1 óra hosszat még pároljuk. Tálalás előtt a felaprított ecetes 
uborkát és a tejfölt hozzáadjuk.

Pielmieni: Tésztához: 40 dgk liszt, 2 tojás, csipet só, 1 
dl víz. Töltelékhez: 1 kg hagyományos ízesítésű kolbászhús, 
2 db hagyma. Tésztát gyúrunk a hozzávalókból, /ha kell 
még tehetünk hozzá egy kis vizet/ vékonyra kinyújtjuk és 
nagy pogácsaszaggatóval kiszaggatjuk. Minden tésztakarika 
szélére kis gombócot formázunk a kolbászhúsból, melyet 
párolt hagymával dúsítottunk és félbehajtva a széleket 
alaposan összenyomjuk, hogy főzés közben szét ne nyíljanak. 
Sós vízben kifőzzük, / akkor főtt meg, ha feljön a víz tetejére/ 
Leszűrjük, párolthagymával meglocsoljuk. Idénysalátával, 
vagy savanyú káposztával kínáljuk.

Habcsók: 8 tojás fehérje, 40 dkg porcukor, 2 kanál liszt. 
A hozzávalókat összekeverjük és kemény habbá verjük. 
Kanállal halmokat rakunk a kizsírozott sütőlemezre. Gyengén 
előmelegített sütőben pár óra hossza alatt kiszárítjuk. A 
kész habcsókokat félbevághatjuk és tejszínhabbal, befőttel, 
csokoládéval tölthetjük. Ha kis habcsókokat készítünk torta 
díszítésére is használhatjuk. Száraz helyen igen hosszú ideig 
eláll. Kedvelt karácsonyi sütemény.

A Pópa mézese: 1 kg méz, 10 dkg cukor, 3 kanál vaj, 40 dkg 
liszt, 1,5 kk szódabikarbóna, 5 tojás, fél kk őrölt mézeskalács 
fűszerkeverék. A cukrot a vajat és a mézet egy edényben 
felolvasztjuk, hozzáadjuk a lisztet. Alaposan összekeverjük 
és lehűtjük. Hozzáadjuk a tojást a szódabikarbonátot és 
fűszerkeveréket. Jól kikeverjük és 2 napra hűvös helyre 
tesszük. Harmadik napon kinyújtjuk, 2-3 cm - re és megkent 
sütőlapon 200 C- on 50 percig sütjük. Felkockázzuk és 
tojásfehérjéből és cukorból kikevert habbal díszítjük. Minden 
évszakban elkészíthető, de illatánál fogva már ez a sütemény 
is a karácsony közeledtét jelzi.

Kedves olvasóink a következő számban hazatérünk és 
igazi magyaros ételekkel készülünk a számomra legszebb 
ünnepünkre KARÁCSONYRA..

Eredményes főzőcskézést és jó étvágyat kívánok :
Üdvözlettel Feketéné Zsuzsa /F.M.ZS./

   Oroszország
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S P O R T
                                                                                                                     Karate

                                                                                                             Labdarugás

Hagyományosan október végén rendezték meg az 
International Martial Arts Federation (röviden IMAF) európai 
szemináriumát a németországi Zwickauban.

A magyar karatésok 15 fővel képviselték hazánkat. Az 
általam vezetett szakosztályokból (TOKAJI DOJO) Garami 
Anikó és Kolláth Attila (Szolnok) kísért el, mivel ez az út 
előkészíti az õ és Kohon Krisztián jövő évi Dan-vizsgáját 
(fekete öv).

Az idén - két év után - ismét Ikuo Higuchi 9.Dan-os 
mester tartotta a foglalkozásokat, ahol megtapasztalhattuk, 
hogy azért mert valaki betöltötte a 65. életévét, még mindig 
lehet kirobbanó formában. Higuchi mester olyan elképesztő 
dinamikával és tempóban mutatta be a technikákat, hogy 

kétség sem merült fel bennünk azok hatékonyságával 
kapcsolatban.

Az edzések meglepően intenzívek voltak, amit az 
általános, minden porcikára kiterjedő izomláz is jelzett 
nekünk vasárnapra. 

Ezek mellett két említésre érdemes történés volt: az egyik, 
hogy a budapesti klubban edző Vigh Gabriella megszerezte 
a 3.Dan fokozatot és, hogy előterjesztettek és megkaptam 
a nemzetközi instruktori licenszet. A következő évi 
Szemináriumnak Franciaország ad helyet 2011-ben, ahonnan 
reményeim szerint több fekete öves tanítvánnyal térhetünk 
haza!

OSS!                                       Sensei Tokaji Sándor

TAGFELVÉTEL:
klubjainkba várunk új karatékákat
Tiszaföldvár, Rákóczifalva, Szolnok
Heti hat edzés lehetőség!!
6 éves kortól....Sambala Fitness.....
Érdeklődni: sensei Tokaji Sándor
70-376-1336, tokajidojo@gmail.com

Árvai Istvántól folyamatosan kapjuk a híreket a csapat 
tevékenységéről. Az elmúlt időszak (október) fontosabb 
eredményei a következők:

… csapatunk bajnoki mérkőzést játszott Martfűn és 
3:1 arányú vereséget szenvedtünk. Nagy várakozás előzte 
meg a mérkőzést, mert mindkét csapat az éllovasok között 
található. … A csapatból Major, Orosz és Biró J. játszott 
aránylag jobban.

… egy remek rangadón csapatunk 1:0-ás félidő után 
2:0 arányú győzelmet aratott a jó képességű Mezőtúr 
ellen. Végig mi irányítottuk ugyan a játékot, de az ellenfél 
nem adta olcsón. Az egész CSAPAT jól játszott, de Major, 
Biró J. és Bujdosó R. külön kiemelkedett.

… csapatunk megint komoly derbit játszott, és 
fantasztikus hajrával pontot mentett Cibakházán. Az 

első félidő kiegyenlített játékot hozott és hol az egyik, 
hol a másik csapat hagyott ki helyzetecskéket. Fordulás 
után még az „öltözőben” maradtunk, és 5 perc alatt 
kétgólos hátrányban voltunk. Előbb Biró J. feleslegesen 
buktatott a 16-oson belül. A megítélt büntetőt berúgták. 
2 percre rá egy jobboldali beadást a védők nézték, és 
közelről bebólintották. Nemsokára Hadad beállításával 
kiegyenlítettünk. Először egy bombaerős szabadrúgást 
értékesített 20 m-ről, majd egy kipattanó labdából 
egyenlített. Ismét Hadad elé került a labda, de a kifutó 
kapusba lőtt. … Major, Kácser, Bujdosó R., Hadad játszott 
kiemelkedően, és ismét bemutatkozott egy fiatal játékos 
Lévai Norbert /Láma/ és nem okozott csalódást. 

Hajrá Rákóczifalva!
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   Hírek a Macimúzeum életéből

   Kétszáz éve született Erkel Ferenc (folytatás a második oldalról)

M A C I M Ú Z E U M

A magyarországi zenei élet kiválóságai sokszor határain-
kon túl képezték magukat. Erre a problémára gyógyírként 
hatott a Zeneakadémia megnyitása 1875. október 14-én. A 
színvonalas hazai zeneoktatást célul kitűző intézmény elnöke 
Liszt Ferenc, első igazgatója Erkel Ferenc lett. Mellettük az 
első tanárok: Volkmann Róbert, id. Ábrányi Kornél, Nikolits 
Sándor. 

Erkel 1874-ben elkészült következő operájával. A Brank-
ovics György bemutatójára a Nemzeti Színházban került 
sor. Az 1880-ban befejezett Névtelen hősökére szintén, de 
már nem sokat kellett várni arra, hogy az operának saját 
kőszínháza legyen. A Magyar Királyi Operaház 1884-
es megnyitója új korszakot nyitott a magyar operajátszás 
történetében. Az István király című operát 1885. március 15-
én már a klasszikus zene új fellegvárában mutatták be. Ezt 
a művet nem szokás Erkel Ferenc önállóan készített operái 

A szolnoki Cora áruházban 2010. október 15-16-án a Cora 
Szüreti Mulatság nevű rendezvényre kapott meghívást a 
rákóczifalvai Macimúzeum, és a múzeum Dörmi bábszínháza. 
Három alkalommal nézhették meg az érdeklődők Bátor Jakab 
kalandjai című bábelőadást.

A szolnoki Kossuth téren került második alkalommal 
megrendezésre a Régi idők tere elnevezésű kétnapos 
rendezvény, melyen az idén is alkalom nyílt a múzeum 
bemutatkozására.

A múzeum gyűjteménye ismét gazdagodott, 70 év 
körüli bababútorokat kaptak a szolnoki Bernai Istvánné 
felajánlásával. Egy másik mackóbarát, Csilla Kroop New 
Yorkból mackós karácsonyfa díszeket adományozott..

Egy újabb lehetőség nyílt meg a macigyűjtemény népszerűsítéséhez, 
mivel a rákóczifalvai Szabados Hús Kft. autóbuszainak hátulján a 
Macimúzeum elérhetőségét olvashatják.

Az utazó kuruc macikról újabb fotók kerültek fel a 
múzeum honlapjára. Nyakas Éva és Demény István küldték 
el a kirándulásaikon készült képeiket. Ezeket a képeket teljes 
terjedelmükben a http://www.macimuzeum.hu/vilagjaro.htm 
menüpont alatt nézhetik meg.

Újabb akváriummal bővül a múzeum egy terme, melyet 
Vincze Zsolt rákóczifalvi támogató ajánlott fel. A különleges, 
egyedi kialakítású akvárium mérete sem mindennapi, 485 liter. 
A berendezésében és a Magyarországon is ritkaságszámban 

menő afrikai halak beszerzésében a Kecskeméti Medi-Print 
Kft lesz segítségükre. 

Nemrég újabb forgatás zajlott a múzeumban. A Szolnok 
Televízió hamarosan elkészülő dokumentumfilmjében 
a „Jászkun kapitányok nyomában” elnevezésű pályázat 
nyerteseit mutatják be.

A madárpark látogatottsága túllépte a 6500 főt! Újabb 
különlegességekkel találkozhatnak azok, akik ide látogatnak. 
Láthatnak itt Erckel-frankolint, amelyek az Alpoktól 
Spanyolország déli részéig élő madarak. A kis Rulrul egy 
bozótlakó madárfajta, és eredeti élőhelyük Thaiföld déli 
része, Borneó szigete. A Koklass fácánok pedig Afganisztán 
és India tájainak lakói. 

közé sorolni, hiszen az – addigra már érett zeneszerzővé vált 
– gyermekei, Elek (1843-1893) és főleg Gyula (1842-1909) 
komponálták jelentős részét. Erkel házasságában 9 gyer-
mek született. Negyedik fia, Sándor (1846-1900) kora egyik 
legnagyobb karmestere lett. Az öregedő Erkel lemondott a 
Zeneakadémia igazgatói posztjáról, majd tanári állásáról. A 
zongoraművész-karmester 80. születésnapján még utoljára 
fellépett. A barátok és vetélytársak lassan mind elmentek. 
Neki az a szerencse jutott, hogy a XIX. század java részét 
megélhette. Zenész fiakat nevelt, a zenéért élt és tett is, amit 
tehetett. Operákon kívül karműveket, dalokat, kísérőzenéket, 
zongoradarabokat, zenekari műveket is komponált. Gazdag 
életműve példaértékű. 

1893. június 15-én hunyt el. Szülővárosában szobrot ál-
lítottak emlékére. 

Forrás: www.filharmonia.com
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Macimúzeum

„Papírvilág” 
címmel

kiállítás nyilt a Macimúzeumban
Oláh Béla és Mucsi Gergely 

gyűjtők bélyegkülönlegességeiből,
valamint 

Enyedi Ildikó és Máthé Tibor
 végzős filmrendező és operatőr

osztályának fotóiból.
A kiállítás megtekinthető: 

2010. november huszadikáig.
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